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REfORCEn LES ACCIOnS pER 
A COmbATRE LA pRESènCIA 
DEL mOSquIT TIGRE
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Arranca el pla d’asfaltatge
Milloraran vies urbanes i rurals que 
necessiten una actuació rutinària o 
danyades pels episodis de pluges

TAnquEn L’ACORD Amb 
ELS CARmELITES pER AL 
nOu pOLIESpORTIu 

20EL buS DE LA mARxA A 
bEnICàSSIm SumA 15 
LOCALS COL·LAbORADORS

19

Vila-real impulsa un pla 
de millora contínua del 
paratge natural del Termet
El projecte inclou actuacions en una desena d’àrees 
per a potenciar, modernitzar i obrir l’emblemàtic espai

La millora d’infraestructures, la reducció de l’impacte 
de vehicles i més espais d’oci infantil, entre les accions

La seu electrònica 
canvia i facilita les 
gestions i tràmits 

La pàgina disposa d’una 
nova imatge i organització 
dels continguts i serveis, que 
s’ofereixen ara d’una mane-
ra més intuïtiva, senzilla, efi-
cient i fàcil d’utilitzar.

U

L’oferta de l’aulari 
de l’EOI amplia 
idiomes i nivells

Després d’anys de reivindi-
cació, s’incorpora en el curs 
2017-2018 el nivell C1 d’anglés 
i de valencià i, per primera 
vegada, s’impartiran classes 
d’italià en el nivell A2.

U

bicivila’t amplia i 
renova els serveis 
oferits als usuaris

Augmentaran la xifra de 
bicicletes així com les parades 
de lloguer per a aconseguir, al-
menys, 130 punts d’ancoratge 
a la ciutat i afavorir l’ús 
d’aquest mitjà de transport.

U

S’estrenarà el 14 de novembre, dia en 
què, fa 100 anys, la Santa Seu va con-
cedir a la ciutat el patronat del sant i 
consolidarà Vila-real com a referent au-
tonòmic de turisme religiós. pàGInA 19

El documental ‘passos 
de Sant pasqual’ recorre 
la vida del patró 



tema del mes

 En aquests últims 
anys, l’equip de govern 
ha invertit més de tres 
milions d’euros en 
accions de recuperació

U

Vila-real impulsa un pla d’actuacions 
per a la millora contínua del Termet
Les accions es distribueixen en una desena d’àrees amb l’objectiu de potenciar, modernitzar i obrir l’emblemàtic espai a la ciutadania

L ’Ajuntament impulsarà 
un pla de millora contí-
nua del Termet amb noves 
actuacions que es desenvo-

luparan en 10 blocs diferents per 
a donar una cobertura integral a 
totes les necessitats del paratge, 
amb l’objectiu de seguir contri-
buint a la seua evolució, moder-
nització i potenciació turística 
«perquè sempre estiga en les 
millors condicions per als veïns, 
que són els seus veritables pro-
pietaris».

L’alcalde, José Benlloch, acom-
panyat pels regidors del Termet, 
Rosario Royo, i Serveis Públics, 
Francisco Valverde, ha presen-
tat el projecte, que s’executarà 
de manera progressiva i que 
pretén ser la continuació del Pla 
de recuperació posat en marxa 
el 2011 i que en aquests últims 
anys ha invertit més de tres mi-
lions d’euros en accions de recu-
peració.

Tant Royo com Valverde, prin-
cipals encarregats de les àrees 
que han intervingut en aquestes 
millores, destaquen la restaura-
ció de les pintures de la coveta; 
la inauguració de la nova piscina 
del Termet; la creació del circuit 
de ‘running’ i el túnel d’accés al 
pinar; la instal·lació d’una zona 
d’aparells de gimnàstica; la po-
sada en marxa del carril bici, o 
la creació de la platja del Millars, 
que se sumen a l’obertura del 
restaurant El Molí com a nou 
Centre de Congressos i múltiples 
intervencions urgents en edificis 
com la sala de les Cavallerisses, el 
molí, la capella i el Museu Etno-
lògic, els jocs infantils i els bancs 
i taules a la zona del pinar o la 
fibra òptica.

ZONES ESPORTIVES
En primer lloc, està previst mi-
llorar les instal·lacions esporti-
ves, entre aquestes el circuit de 
‘running’, amb un innovador 
material més resistent i ergonò-
mic per a corredors i la resta de 
persones que fan ús del camí, 
que s’espera que es faça a final 
d’any o principi de 2018, punt en 
el qual es troba també prevista la 
instal·lació d’un nou gimnàs a 
l’aire lliure, per a donar resposta 
a l’alta demanda.

També es preveu la realització 
d’actuacions de minimització 
de l’impacte de vehicles de mo-
tor amb l’habilitació d’un nou 
aparcament en un solar enfront 
del restaurant El Termet, gràcies 
a l’acord assolit amb els propie-
taris, una alternativa que «ofe-

L’alcalde, José Benlloch, i els regidors de Serveis Públics i del Termet van detallar les principals accions previstes per a la millora d’aquest estimat paratge.

Els clubs esportius també aprofiten aquest paratge durant la pretemporada.

passeig del Botànic Calduch- i 
en la construcció de més taules 
i espais de pícnic i la millora de 
la il·luminació, «sempre respec-
tant la flora i fauna que conviu 
a l’espai natural». En aquest sen-
tit, també es preveu millorar la 
seguretat al pont del Millars, en 
col·laboració amb l’Ajuntament 
d’Almassora, on s’instal·larà 
aquest tipus d’il·luminació sos-
tenible i s’ampliarà l’espai per a 

i també compta amb un estu-
di de reordenació dels usos del 
Museu Etnològic i la millora de 
l’Alberg Municipal, que «serà a 
mitjà termini i que comptarà 
amb un debat amb els ens i sec-
tors implicats».

ESPAIS PER ALS MENUTS
Els punts 5 i 6 se centren en la 
millora i ampliació d’espais d’oci 
infantil -en el pinar i també al 

Els més menuts troben moltes propostes per a gaudiir durant l’estiu.

reix moltes possibilitats també 
a l’hora de realitzar esdeveni-
ments». També s’incrementa i 
millora la senyalització i la segu-
retat del carril bici, amb nous pi-
lons homologats més resistents 
i que ofereixen major visibilitat 
nocturna.

El pla preveu la millora de les 
instal·lacions del Centre de Con-
gressos El Molí per a organitzar 
jornades i altres tipus d’activitats 
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vianants i bicicletes.
Els punts 8 i 9 del pla compten 

amb actuacions de millora i po-
tenciació del paratge des del 
punt de vista turístic, en coor-
dinació amb el Consorci del Mi-
llars, tant a la zona del riu com 
en altres punts del Termet, per 
als quals també s’han iniciat ges-
tions amb l’Agència Valenciana 
de Turisme que pròximament es 
definiran.

Finalment, el màxim respon-
sable municipal destaca el re-
forç amb personal de neteja i 
manteniment, especialment en 
moments de major ús (com la 
temporada estival o de Pasqua) i 
també la creació de la nova plaça 
de l’ermità, ja en marxa.

La potenciació d’aquest parat-
ge natural també compta amb 
una intensa programació cultu-
ral durant l’estiu que aduna qua-
si una seixantena de propostes 
de temàtica variada.

DETALL

El pla de millora contínua del 
Termet dissenyat per l’equip de 
govern ha traçat noves actua-
cions en una desena d’àrees per 
a potenciar, modernitzar i obrir 
l’emblemàtic espai a la ciutadania. 
Un plantejament que inclou dife-
rents regidories com les de Serveis 
Públics o la del Termet:

1. Millorar les instal·lacions es-
portives, entre aquestes el circuit 
de ‘running’ i la instal·lació d’un 
nou gimnàs a l’aire lliure, per a do-
nar resposta a l’alta demanda

2. Realitzar actuacions de mini-
mització de l’impacte de vehicles 
de motor amb l’habilitació d’un 
nou aparcament en un solar en-
front del restaurant El Termet

3. Incrementar i millorar la sen-
yalització i la seguretat del carril 
bici, amb nous pilons homologats 
més resistents i una major visibili-
tat nocturna 

4. Millorar les instal·lacions del 
Centre de Congressos El Molí per 
a organitzar jornades i altres tipus 
d’activitats i també compta amb 
un estudi de reordenació dels usos 
del Museu Etnològic i la millora de 
l’Alberg Municipal

5. Millorar i ampliar espais d’oci 
infantil en el pinar i també al pas-
seig del Botànic Calduch.

6. Construir més taules i espais 
de pícnic així com millorar de la 
il·luminació

7. Millorar la seguretat al pont 
del Mil lars,  en col· laboració 
amb l’Ajuntament d’Almassora, 
on s’instal · larà aquest t ipus 
d’il·luminació sostenible i s’ampliarà 
l’espai per a vianants i bicicletes

8 i 9. Millorar i potenciar el pa-
ratge des del punt de vista turístic, 
en coordinació amb el Consorci del 
Millars, tant a la zona del riu com 
en altres punts del Termet

10.- Reforçar amb personal de 
neteja i manteniment, especial-
ment en moments de major ús 
(com la temporada estival o de 
Pasqua)

U

Les 10 claus del 
pla del Termet
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Tai-txi i txikung
al Termet
Dimarts i dijous d’agost
10.00 i 19.30 h
Lloc: al costat de la Casa de 
la Natura

Assajos populars 
del ball de plaça
Dimecres 2, 23 i 30 d’agost, 
22.30 h
Lloc: plaça del Pastoret

Capoeira
Dijous 3 i 10 d’agost
19.00 h
Lloc: plaça del Pastoret

CINEMA D’ESTIU
Vaiana
Dijous 3 d’agost, 22.30 h
Lloc: Termet. Idioma: valencià

Obres de teatre
Martes 13 i Ganas de vivir
Dissabte 5 d’agost, 22.30 h
Lloc: plaça del Pastoret

Ball a l’ermita
Diumenge 6 i 13 d’agost
18.30 h Lloc: plaça del 
Pastoret

CINEMA D’ESTIU
Mayo 1940
Dijous 10 d’agost, 22.30 h
Lloc: Termet. Idioma: castellà

Dia de la Joventut
Dissabte 12 d’agost, 11.00 h
Lloc: CEA El Termet

Festa del fanalet
Dissabte 12 d’agost
18.30 h. Plaça del Pastoret

CINEMA D’ESTIU
Mascotes
Dijous 17 d’agost, 22.30 h
Lloc: Termet
Idioma: valencià

CINEMA D’ESTIU
Cenicienta
Dijous 24 d’agost, 22.30 h
Lloc: Termet. Idioma: castellà

«El silenci de
l’horitzó»
Vicent Carda. Del 31 d’agost 
al 19 de novembre. Inaugura-
ció: 31 d’agost a les 18.00 h 
Horari: de dimarts a divendres 
de 17 a 20 h Dissabte de 10 a 
13 h i de 17 a 20 h Diumenge 
de 10 a 13 h Dilluns i festius 
tancat. Lloc: El Convent, espai 
d’art.

Exposició:
«Blasco Ibáñez
i el rostre de les 
lletres»
Del 31 d’agost al 22 d’octubre
Inauguració: 31 d’agost a les 
18.00 h Horari: de dimarts a 
dissabte de 10 a 13 h i de 17 a 
20 h. Dilluns i festius tancat
Lloc: Museu de la Ciutat Casa 
de Polo

Exposició de la 24a
Mostra del concurs
de fotografies

«El món del parany»
Del 31 d’agost al 10 de setem-
bre. Inauguració: 31 d’agost a 
les 18.00 h Horari: de dilluns a 
diumenge de 19.00 a 21.00 h
Lloc: Casa de l’Oli

MUSEU
ETNOLÒGIC
EL TERMET
Horari agost: 
Dissabte d’11.00 a 13.00 h i 
de 18.00 a 20.30 h
Diumenge d’11.00 a 13.00 h

CASA MUSEU
LLORENS POY
Horari agost:
Dimecres de 17.30 a 20.00 h
Dissabte de 10.00 a 13.00 h i 
de 17.30 a 20.00 h
Diumenge de 10.00 a 14.00 h

Festes Mare de Déu 
de Gràcia: Entre setmana 
i dissabte de 10.00 a 13.00 h i 
de 17.30 a 20.30 h Diumenge 
de 10.00 a 14.00 h

programació
d’agost

Cinema, música, teatre, folklore, tradició, 
esport i un llarg etcètera es donen 
cita els mesos de juliol i agost en la 
programació de l’Estiu al Termet, que 
organitza la Regidoria de Cultura amb la 
col·laboració d’altres cinc regidories. Prop 
de 60 iniciatives a l’aire lliure preparades 
enguany, entre les quals destaca un nou 
cicle de cinema per a les nits de dilluns 
al Centre de Natura: Cinema Rock, amb 
clàssics de la història del ‘rock’, seguides 
d’una xarrada col·loqui. Aquest cicle 
se suma al tradicional Cinema d’estiu 
amb vuit projeccions. A més, els 

aficionats al ball amb activitats com, per 
exemple, Vesprades de saló, a l’agost, 
que «l’estiu passat va ser un èxit”.  “La 
Regidoria de Cultura», va explicar el seu 
responsable, Eduardo Pérez, «no tanca 
per vacances, perquè el nostre objectiu 
és seguir donant vida a la ciutat fins i 
tot en els mesos estivals, amb activitats 
tradicionals, però també de noves, que 
permeten que tota la gent, siga de Vila-
real o no, puga gaudir de l’incomparable 
entorn del Termet», conclou Pérez, que 
convida a participar en cadascuna de les 
propostes programades.

Intensa activitat cultural per a tot el món

L’equip de govern treballa per a fer que 
la platja del paratge del Termet siga 
reconeguda de forma oficial com un 
recurs turístic i dotar-la així de serveis 
com qualsevol altra zona litoral de 
la província. Per a aconseguir aquest 
objectiu, Benlloch va avançar que ja 
s’han mantingut contactes amb l’Agència 
Valenciana de Turisme (AVT) que, si es 
resolen positivament, possibilitarien que 
els usuaris d’aquest paratge compten 
amb serveis bàsics com rentapeus o 
senyalització. El primer edil va recordar 

que durant els mesos d’estiu, aquesta 
part del riu rep diàriament nombroses 
persones que gaudeixen del bany, com 
en qualsevol altre municipi d’interior que 
compte amb un recurs natural similar. 
Després d’invertir en la recuperació de 
l’entorn i facilitar l’accés a l’aigua ara, 
diu Benlloch, «és el moment de realitzar 
altres intervencions de millora».  Un 
centre d’interpretació del riu i el seu 
entorn, o «crear algun tipus de museu 
i rutes turístiques» són altres de les 
opcions plantejades.

Major aprofitament de la platja del riu

I per a poder gaudir de tota l’activitat 
que acull aquest paratge natural, el 
consistori ha activat, un estiu més, 
el bus completament gratuït, que 
circularà fins al 15 de setembre amb les 
habituals parades en el seu recorregut 
i ha sumat enguany quatre connexions 
diàries amb el Club de Tennis. L’autobús 
funciona tots els dies de la setmana de 
10.00 a 22.00 hores, horari que s’amplia 
els dijous fins a la mitjanit per a facilitar 
que els vila-realencs puguen gaudir 
de les sessions de cinema d’estiu. Les 

parades es mantenen, com en anteriors 
edicions, a l’avinguda del Riu Ebre, els 
Lluïsos, la bàscula, enfront del col·legi de 
Carmelites, darrere del pavelló Sebastián 
Mora, a l’ermita i davant del Cementeri 
(de retorn a la ciutat), en un itinerari 
d’uns 25 minuts aproximadament. A 
aquestes parades se suma un enllaç 
amb el Club de Tennis a les 11.00, 13.30, 
16.00 i 20.00 hores. «Oferim un servei de 
bus gratuït que connecta la ciutat amb el 
Termet de manera sostenible i còmoda», 
destaquen des de l’equip de govern.

Una connexió gratuïta i més sostenible

El paratge natural també es converteix en 
un espai idoni per a practicar esports. Per 
a nadar, o simplement refrescar-se, són 
moltes les persones que acudeixen a la 
piscina d’estiu del Termet que manté els 
preus congelats:  els majors de 13 anys 
paguen 2 euros, mentre que els menors 
d’aquesta edat solament n’abonaran 
un. I es mantenen els abonaments de 
10 accessos, que costaran 15 i set euros, 
respectivament. Si la meteorologia 
acompanya, el  tancament de les 
instal·lacions podria allargar-se més 
enllà del 31 d’agost. Però la proposta 

esportiva del Termet també inclou el 
circuit de ‘running’, d’uns 2 quilòmetres, 
i que uneix de forma segura ambdues 
parts del paratge. Un altre circuit també 
disponible al Termet és el Punt Esportiu 
amb diferents màquines d’exercici i també 
hi ha una zona d’aparells biosaludables 
per a fomentar l’activitat física entre els 
majors. A més, les activitats llançades des 
del consistori per als mesos d’estiu també 
inclouen, diveros dies a la setmana, tallers 
de tai-txi i txikung’o capoeira. Sense 
oblidar el carril bici que connecta la ciutat 
amb aquest entorn natural.

Un espai obert per a practicar esport 
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Serveis Públics executa un ambiciós pla 
d’asfaltatge per a millorar vies locals
Territori atén la demanda del Botànic Calduch i actua als carrers de les Corts Valencianes i d’Alfons el Magnànim

L a Regidoria de Serveis Pú-
blics executa un nou pla 
d’asfaltatge global que en 
els pròxims mesos i anys 

millorarà diferents vies urbanes 
i rurals de la ciutat que necessi-
ten una actuació rutinària o que 
presenten danys pels últims epi-
sodis de pluges registrats.

El regidor de Serveis Públics, 
Francisco Valverde, ha explicat 
que ja han finalitzat els treballs 
de la primera intervenció rea-
litzada, que ha aprofitat l’estiu 
per a repavimentar els carrers de 
Xàtiva i Mestral, part del carrer 
del Pinar, l’avinguda de Castelló 
i de França, el carrer de Sagunt i 
la rotonda de Sant Manuel. Una 
actuació amb un cost de 60.000 
euros i que «s’ha executat en un 
tram urbà, tot i que no per açò 
totes les tasques se centraran en 
el nucli metropolità».

En aquest sentit, Valverde re-
corda que l’Ajuntament compta 
amb l’ajuda de la Diputació, dins 
del Pla Castelló 135, que destina 
210.000 euros per a actuar en 
vies rurals. Aquest apartat del pla 
global d’asfaltatge permetrà mi-
llorar fins a 10 quilòmetres d’un 
total de 16 camins rurals del ter-
me municipal.

«L’Ajuntament ja treballa en 
el reasfaltatge i posada a punt de 
molts vials des de fa temps, però 
aquesta part del projecte suposa 
un complement molt necessari 
per a anar més enllà en la millo-
ra de vies rurals, especialment 
després de les fortes pluges de 
principis d’any», indica l’edil.

Així mateix, Valverde anun-
cia que el consistori està en pro-

Les tasques ja s’han completat als carrers  de Xàtiva i Mestral, part del carrer del Pinar i en diverses avingudes.

43.583 euros per a la seua pavi-
mentació i il·luminació, mentre 
que el carrer d’Alfons el Magnà-
nim s’alfaltarà per 39.673 euros.

«Aquesta Regidoria va obrir, 
amb molt d’esforç, els carrers per 
a facilitar l’accés i va deixar arre-
re un caos que ve de l’època del 
Partit Popular», assenyala Obiol, 
que lamenta que «malgrat aques-
ta primera actuació, no es va po-
der asfaltar per a permeabilitzar 
la zona». 

cés d’adjudicar un contracte 
d’asfaltatge per valor de 200.000 
euros anuals fins al 2019 per a la 
posada a punt de tot tipus de vies 
urbanes i rurals que necessiten 
una millora i condicionament 
pels efectes del pas del temps i 
del desgast i també pels efectes 
de les precipitacions.

ACTUACIÓ RECLAMADA
L’Ajuntament també invertirà 
83.256 euros en els projectes dels 

carrers de les Corts Valencianes 
i Alfons el Magnànim, oberts 
de manera provisional el passat 
mandat, però que requereixen 
una actuació integral de posada 
a punt per a atendre la demanda 
històrica dels veïns del barri del 
Botànic Calduch.

El regidor de Territori, Emilio 
Obiol, afirma que es tracta de dos 
treballs diferents. D’una banda, 
el carrer de les Corts Valencianes 
comptarà amb un pressupost de 

EL PP REnovA EL CongRéS 
LoCAL I foLgADo obTé EL 
SUPoRT DELS AfILIATS

Héctor Folgado ha aconse-
guit el 98,7% de suport dels afi-
liats del PP local. La renovació 
del Congrés ha servit «per a po-
sar de manifest la unió dels po-
pulars i exhibir la il·lusió per un 
Vila-real millor». Formen part 
de l’equip: D. Llop (secretària 
general), A. Casabó (Formació i 
Comunicació), B. Serra (Organit- 
zació), J. Nácher (Política Muni-
cipal), J. L. Traver (Oportunitats),  
G. Bautista (Acció Política) i P. 
Llopico (Estudis i Programes).

U

breus

CIUTADAnS RECLAMA MéS 
vIgILÀnCIA PER A EvITAR 
RobAToRIS ALS CAMPS

El portaveu de Ciutadans, 
Domingo Vicent, ha demanat 
«incrementar la vigilància en 
la compra i venda del mercat 
negre després de l’al·luvió de 
robatoris en els camps denun-
ciat per alguns agricultors». 
«La maquinària agrícola i el 
coure es revenen amb facilitat 
i és una pràctica cada vegada 
més comuna, ja que robar als 
agricultors s’ha convertit en 
un negoci redó», lamenta.

U

LA bUC S’ADhEREIX A UnA 
XARXA InTERnACIonAL 
D’InTERCAnvI DE LLIbRES

La Biblioteca Universi-
tària del Coneixement (BUC) 
s’integra en la plataforma in-
ternacional BookCrossing que 
promou l’intercanvi de llibres 
entre usuaris sense importar 
on finalitzaran el seu recorre-
gut. La regidora d’Educació, 
Mónica Mañas, explica que «es 
tracta de fer del món una gran 
biblioteca».

U

La GeneraLitat condecora 
16 poLicies LocaLs i La UMepoL 
de La pLantiLLa de viLa-reaL

U

La Policia Local de Vila-real s’ha desplaçat 
a la seu de l’ Institut Valencià de Seguretat 
Pública i Emergències (IVASPE), a Cheste, 
per a rebre, per part de la Generalitat, les 
distincions i condecoracions a diversos 
membres del cos. L’acte ha estat presidit 
pel director de l’Agència de Seguretat 
i Resposta a les Emergències, José 
María Ángel, i el regidor de Seguretat 
Ciutadana de l’Ajuntament de Vila-real, 
Javier Serralvo. Setze policies locals, entre 
els quals es troba l’intendent general en 
cap, José Ramón Nieto, acompanyat 
per la inspectora Rosa Ana Gallardo, 
juntament amb quatre oficials i vuit 
agents i la Unitat de Mediació (UMEPOL), 
han estat guardonats. Serralvo ha felicitat 
els membres del cos local de policia i 
ha destacat la seua trajectòria i la tasca 
important que realitzen dia rere dia.

Municipal



Demanen retirar la taxa de 60 euros 
per les regularitzacions cadastrals
Els veïns reben les notificacions per a satisfer el pagament a la Direcció General del Cadastre

La moció, inicialment del PSPV, es va convertir en una proposta de l’equip de govern que també va recolzar Ciutadans.

E l Ple va aprovar amb els 
vots a favor del PSPV, Com-
promís i Ciutadans -el PP 
es va abstenir- una propos-

ta presentada per l’equip de go-
vern per a demanar l’anul·lació 
de la taxa de 60 euros per la regu-
larització cadastral que cobra la 
Direcció General del Cadastre, de-
pendent del Ministeri d’Hisenda 
i Administracions Públiques. 

La moció, segons va explicar el 
portaveu de l’equip de govern, 
Javier Serralvo, també demana 
al Ministeri que torne l’import 
a les persones que ja han satisfet 
aquesta taxa.

Serralvo va dir que els sembla 
«injust» que s’obligue a abonar 
aquesta xifra «per una tasca prò-
pia del Ministeri. És com si els 
inspectors d’Hisenda o els de Tre-
ball cobraren una taxa quan van 
a realitzar les revisions».

SANCIONS
«Si una persona ha de ser sancio-
nada per alguna irregularitat re-
ferent a les seues propietats, que 
el sancionen però que no facen 
pagar 60 euros en concepte de 
taxa un servei del Ministeri», va 
comentar Serralvo.

«S’entén que si cal regularitzar 
s’haurà de modificar el valor ca-
dastral i, com a molt, si es demos-
tra que el contribuent ha defrau-
dat imposar-li una sanció però 

és totalment il·lògic i injust que 
s’aplique una taxa per treballs 
no sol·licitats per l’administrat 
i que afecta igual a una modifi-
cació substancial i amb coneixe-
ment d’haver intentat enganyar 
a l’Administració que a immo-
bles que no varia el seu valor ca-
dastral després d’aquesta regula-
rització o que les modificacions 
van ser realitzades en anys molt 

anteriors quan no se’ls exigia als 
immobles la citada modificació», 
recull el text.

Aquest és, justament, un altre 
fet que recull la moció. «El nostre 
ordenament jurídic de forma rei-
terada garanteix la irretroactivi-
dad de les lleis i la prohibició de 
la sanció per accions i omissions 
que en el moment de produir-se 
no constituïren infracció».

Segons va argumentar el regi-
dor socialista, la proposta s’ha 
presentat en aquests moments ja 
que ara és quan molts veïns de la 
localitat estan rebent les notifica-
cions per a fer front al pagament 
tot i que la normativa que fa pos-
sible aquest impost va entrar en 
vigor l’any 2013.

CONSTRUCCIONS 
Aquesta norma va sorgir per a 
detectar construccions no decla-
rades i aconseguir que els seus 
propietaris les regularitzaren. 
L’abonament de la taxa es va justi-
ficar en concepte del servei que ha 
hagut de dedicar el Cadastre per a 
comprovar els elements nous que 
no constaven després d’una am-
pliació o rehabilitació: des d’una 
paret per la reforma d’un àtic a 
una piscina en un xalet o una bar-
bacoa al pati. «És per a finançar el 
desenvolupament del pla, és un 
pla que s’autofinança»,  van indi-
car fonts del Govern central.

La proposta recull 
que si una persona no 
ha declarat quelcom 
siga sancionada però 
considera injusta la taxa

U

També reclamen 
al Ministeri que torne 
l’import a les persones 
que ja han satisfet la 
taxa de 60 euros

U
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El sistema de préstec de 
bicicletes Bicivila’t amplia 
i renova els serveis oferits

La Regidoria d’Agricultura, 
Medi Ambient i Canvi Climàtic, 
treballa ja en la renovació i am-
pliació del sistema de préstec 
de bicicletes Bicivila’t, que per-
metrà fomentar l’ús d’aquest 
mitjà de transport i aconseguir 
un entorn més sostenible per 
als veïns.

El regidor responsable de 
l’àrea, Josep Pasqual Sancho, ha 
anunciat que es posarà a dispo-
sició dels usuaris un mínim de 
70 bicicletes noves i altres dues 
elèctriques. Així mateix, també 
s’inclou en el nou plec el des-
doblament de la parada situada 
en l’estació de Renfe i la implan-
tació d’un mínim de dos punts 
nous, la ubicació dels quals es-
tà encara per determinar, així 
com l’adaptació i millora de les 
vuit parades existents. 

«En aquest cas, se substitui-
rien tots els elements informà-
tics que permeten el lloguer i 
recepció de les bicis, l’emissió 
de dades, així com els equips de 
vigilància», explica Sancho, que 
destaca que l’objectiu d’aquesta 
actuació és aconseguir, al-
menys, 130 punts d’ancoratge a 
tota la ciutat, «que comptarien 
amb una imatge renovada».

Per a aquesta actuació s’han 
pressupostat 67.000 euros (IVA 
inclòs) i prop de 40.000 euros 
anuals per al manteniment, de 
manera que aquest servei esti-
ga cobert fins a 2021. A més, 
Sancho recorda que «aquesta 
actuació compta amb 27.500 
euros de l’Institut Valencià de 
Competitivitat Empresarial 
(IVACE)».

La intervenció «va més enllà 
de millorar i ampliar el siste-
ma, el fa també més atractiu 
per als usuaris», indica l’edil, 
que assegura que «en aques-
ta inversió també s’inclou la 
compatibilitat amb el servei de 
préstec de bicicletes de Castelló 
i amb totes aquelles ciutats veï-
nes que en el futur es puguen 
connectar amb Vila-real». 

Una vegada resolta l’adjudi-
cació, està previst constituir 
una taula de treball amb els 
serveis de mobilitat de Castelló 
per a coordinar els treballs i per-
metre «una fàcil interconnexió 
de tots dos serveis», manifesta 
Sancho, que anima els veïns a 
«seguir fent ús d’aquest sistema 
de transport respectuós amb el 
medi ambient i que millora la 
qualitat de vida dels veïns».

Els usuaris disposaran d’un mínim de 70 bicis i s’incloen dues elèctriques.



Territorio ordena demoler la vieja 
nave de Cáritas en Senda Pescadors
Con esta gestión se resuelve la situación de peligro y ruina que presenta el inmueble, afectado por aluminosis

L a Concejalía de Territorio 
ha gestionado el expedien-
te de disciplina urbanística 
que permitirá dar solución 

a la situación de «peligrosidad y 
ruina» en la que se encuentra la 
nave industrial donde, hasta ha-
ce escasos meses, se ubicaban los 
servicios de Cáritas, en la calle 
Senda Pescadors. Esta situación 
obligó a la entidad a desplazar 
sus servicios a otros recursos de 
la entidad, a la espera de poder 
reubicar el centro de transeún-
tes en el antiguo Patronato de la 
Consolación, con la colaboración 
del Ayuntamiento de Vila-real.

El expediente disciplinario ges-
tionado por Territorio se dirige a 
la Fundación Bancaja, propieta-
ria de la nave, y persigue garanti-
zar la seguridad del entorno, así 
como de trabajadores y usuarios, 
ante la situación de «peligrosidad 
y ruina» en la que se encontraban 
las instalaciones. 

La intervención supondrá la 
demolición de todo el inmueble, 
con una superficie total de 4.376 
metros cuadrados y un volumen 
de construcción de 22.103 me-
tros cúbicos, que presentan gra-
ves problemas estructurales por 
aluminosis. Por este motivo, el 
propietario deberá asumir la re-
tirada de 2.465 metros cuadrados 
de placas onduladas de fibroce-
mento con amianto, que deberá 
retirarse siguiendo la directiva 
de gestión y eliminación de este 
tipo de residuos. 

PLAN DE ACTUACIÓN
«El coste total de la obra ascien-
de a 26.210 euros y se espera 
que antes de finalizar el año es-
té totalmente ejecutada, con un 
plazo de ejecución de seis me-
ses», apunta el edil de Territorio, 

El estado del inmueble, en situación de «peligrosidad y ruina», motivó a Cáritas a desplazar sus servicios a otros recursos.

Emilio M. Obiol, quien remarca 
la gravedad de la situación que 
llevó al consistorio a gestionar la 
intervención. 

«Pocos ayuntamientos han ges-
tionado la situación de riesgo en 
tantas instalaciones industriales 
o espacios por abandono, peli-
grosidad o ruina como este con-
sistorio en tan pocos años», ex-
plica Obiol que recuerda la des-
aparición de las naves en ruina 
de Fritta y Azuvi, junto a otros al-
macenes en la misma zona de in-
fluencia, así como en la carretera 
de Onda o la antigua estación de 
mercancías de Adif.
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 ‘BALLEm?’ CIErrA LA TErCErA 
EDICIÓN CoN réCorD DE 
PArTICIPACIÓN y DE PrEmIoS

Más de cien personas se 
han reunido en el Centro de 
Congresos y Convenciones El 
Molí para participar en la ter-
cera edición de ‘Ballem?’, el 
concurso de baile televisado 
promovido por la Concejalía 
de Familia que podrá verse a 
través de internet y la televi-
sión local a partir de octubre. 
Los protagonistas han sido, 
una vez más, los mayores, 
aunque a las ya conocidas ca-
tegorías de baile en grupo y 
en pareja se ha sumado la de 
exhibición. 

U

breves

DETIENEN A UN homBrE Por 
UN DELITo CoNTrA LA SALUD 
PúBLICA AL PoSEEr hAChíS

La Policía Local detuvo a 
un vecino de la ciudad, que 
responde a las siglas A. L. G., 
por un presunto delito contra 
la salud pública por posesión 
de drogas. El pesaje de las sus-
tancias intervenidas arrojó un 
total de 195,200 gramos de 
hachís. Los hechos ocurrieron 
en la avenida de Europa, don-
de un dispositivo especial del 
cuerpo de seguridad realizaba 
controles de tráfico y drogas. 
El conductor dio positivo en 
drogas en el organismo por lo 
que también fue denunciado.

U

LA FIrA DE SANTA CATErINA 
ABrE CoNvoCATorIA y SUmA 
DIEz PArADAS máS ESTE Año

Las personas interesadas 
en participar en una nueva 
edición de la popular Fira de 
Santa Caterina tendrán has-
ta el próximo 31 de octubre 
para presentar sus solicitu-
des en el Ayuntamiento. Este 
año se ha decidido ampliar el 
plazo, además de los puestos 
disponibles, de manera que, 
de cumplirse las previsiones, 
el próximo 26 de noviembre 
serán 290 los expositores que 
llenarán el recinto habilitado, 
diez más que en las ediciones 
anteriores.

U

LAS NUTrIAS CoNqUISTAN  
LA DESEmBoCADUrA DEL 
mIjArES TrAS vArIoS mESES

Las nutrias están encon-
trando en el tramo bajo de la 
desembocadura del río Mija-
res un hábitat para vivir. Re-
cientemente la guardería ru-
ral del Consorcio río Mijares 
ha encontrado nuevos rastros 
de la presencia de nutrias en 
el tramo bajo de la desemboca-
dura, muy cerca del mar Medi-
terráneo. Se trata de un hecho 
importante que demuestra 
las buenas condiciones eco-
lógicas que presenta el río en 
los últimos 15 kilómetros de 
recorrido.

U

+ DAToS

La actuación se suma a la orden 
de derribo de cuatro casas en esta-
do de ruina ubicadas en la calle Vi-
cente Sanchiz que el Ayuntamiento 
ha emitido también recientemente 
al Banco Castilla-La Mancha, actual 
propietario, después de que en el úl-
timo episodio de lluvias del invierno 

U

Derribo de casas en ruinas 
en la calle Vicente Sanchiz

se desprendieran parte del techado y 
los voladizos de dos de estos inmue-
bles. En este caso, la intervención tie-
ne un coste para la entidad bancaria 
de 35.000 euros, que dejará un solar 
de 643 metros de superficie. Es otra 
de las gestiones realizadas por el pe-
ligro que suponen los inmuebles.

La Generalitat ayuda con 
150.000 euros a formar a 
vecinos en exclusión social

La Conselleria de Igualdad y 
Políticas Inclusivas de la Genera-
litat Valenciana ha concedido a 
Vila-real una ayuda de 148.828,48 
euros, que servirá para atender, 
formar y orientar, durante un pla-
zo mínimo de tres meses, a 150 
usuarios de los Servicios Sociales 
municipales que estén en riesgo 
de exclusión social.

El edil de Servicios Sociales, Ál-
varo Escorihuela, ha explicado 
que la subvención, que cuenta 
con financiación del Fondo Social 
Europeo, se destinará a 150 usua-
rios de Servicios Sociales que sean 

receptores de la Renta de Garantía 
Ciudadana y que se encuentren en 
edad laboral, «sin excluir ninguna 
franja y priorizando a las mujeres 
desempleadas y con mayor dificul-
tad de acceso al mercado laboral, 
así como a víctimas de la violencia 
de género».

No obstante, de no cubrirse es-
tas plazas, la ayuda también será 
extensible a otros usuarios de Ser-
vicios Sociales que lo puedan nece-
sitar por las características de su si-
tuación personal y el plan también 
prevé la contratación de cinco pro-
fesionales del ámbito social. Los ediles de Economía y Servicios Sociales presentaron la ayuda conseguida.



La oferta del aulario de la EOI se 
amplía tras años de reclamaciones
El próximo curso suma el nivel C1 de inglés y valenciano y la incorporación de italiano

La incorporación de los cursos y niveles evitará que muchos estudiantes deban desplazarse hasta Castellón.

E l aulario de la Escuela Ofi-
cial de Idiomas de Vila-real 
amplía su oferta tras años 
de reivindicaciones y, des-

de el próximo curso, añadirá a su 
catálogo docente nuevos idiomas 
y niveles. En concreto, el aulario 
local de la EOI incorporará en el 
curso 2017-2018 el nivel C1 de 
inglés y de valenciano y, por pri-
mera vez, impartirá clases de ita-
liano en los niveles A2. 

La concejala de Educación, Mó-
nica Mañas, ha mostrado su satis-
facción por la ampliación de la 
oferta, que llega tras años de pe-
ticiones y gestiones ante la Con-
selleria de Educación para poder 
ofrecer mayores alternativas en 
el aprendizaje de lenguas a los vi-
la-realenses “que evitan que mu-
chos estudiantes tengan que des-

plazarse hasta Castellón”. Una de 
las principales reivindicaciones 
de los usuarios del aulario, la am-
pliación de niveles en inglés, ha 
sido atendida. Así, los alumnos 
de inglés, que hasta el momen-
to disponían de todos los niveles 
hasta el B2 en Vila-real, contarán 
por primera vez del nivel C1, de 
manera que en total serán 16 los 
grupos que cursen el idioma en 
la ciudad. 

CURSOS
La oferta de francés y alemán se 
mantiene hasta el nivel inter-
medio (B1) y se incorporan dos 
nuevas lenguas que todavía no 
se ofrecían en Vila-real: italiano 
y valenciano. En el primer caso, 
los interesados podrán estudiar 
el nivel básico (A2.1 y A2.2) y en 

el segundo, contarán con el nivel 
C1 (considerado de dominio).

«Todavía queda mucho por 
hacer y no es la escuela que nos 
gustaría ya que el objetivo prin-
cipal para el Ayuntamiento es te-
ner una escuela oficial propia y 
con ese objetivo vamos a seguir 
trabajando pero contar con nue-
vos niveles y lenguas se lo pondrá 
más fácil a los estudiantes de la 
ciudad, que evitarán desplaza-
mientos y ganan en oferta edu-
cativa a su disposición”, afirma 
Mañas. La edil destaca la “impor-
tancia de seguir formándose a lo 
largo de la vida, y especialmente 
en idiomas, en un mundo cada 
día más globalizado en el que se 
necesitan personas capacitadas 
para trabajar y comunicarse en 
varios idiomas», concluye.

‘Exportan’ la labor en la 
prevención de adicciones

El Ayuntamiento de Vila-real, 
a través de los técnicos del Cen-
tro de Día Lluís Alcanyís, Santi 
Agost, y la Unidad de Preven-
ción Comunitaria de Conductas 
Adictivas (UPCCA), José Gisbert, 
ha participado en las jornadas 
anuales de la Sociedad Científi-
ca Española de Estudios sobre 
el Alcohol, el Alcoholismo y las 
otras Toxicomanías «Socidro-
galcohol», celebrada en Oviedo. 
Los técnicos de la Concejalía 
de Sanidad han expuesto en 
el foro nacional, considerado 
de referencia en el campo de 
las adicciones, los resultados 
de dos proyectos pioneros en 

la prevención y abordaje de las 
adicciones diseñados e imple-
mentados por los departamen-
tos municipales, como son el 
programa de intervención en 
adolescentes consumidores de 
cannabis del Lluís Alcanyís y el 
proyecto piloto de prevención 
al alta de atenciones en urgen-
cias hospitalarias por intoxica-
ciones por drogas de la UPCCA.

Este último programa viene 
desarrollándose desde finales 
de 2016 como una iniciativa 
piloto en colaboración con el 
servicio de Urgencias del Hos-
pital de la Plana y la UPCCA de 
Burriana.

Los técnicos municipales participan en unas jornadas científicas.

EL PP CRITICA EL AUMENTO DE 
LAS TASAS PARA CONSEGUIR 
LAS PRUEBAS DE ESFUERZO

El PP ha lamentado el au-
mento de las tasas para obtener 
las pruebas de esfuerzo. El PP la-
menta que «la izquierda ha roto 
el convenio que se mantenía con 
el hospital Provincial con los clu-
bes deportivos lo que ha provo-
cado que sean los deportistas de 
Vila-real los que tengan que pa-
gar 90 euros cuando hasta ahora 
costaban tan solo 40 euros”.

U

breves

CIUDADANOSPIDE REACTIVAS 
LAS ENCUENTAS CIUDADANAS 
EN LA ‘APP’ MUNICIPAL

La edil de Ciudadanos, Ana 
Riera, pide «reactivar las encues-
tas de la ‘app’ municipal, puesto 
que desde que se anunció, en 
marzo, con una pregunta sobre 
la red wifi, no se ha vuelto a po-
ner en marcha». Riera destaca 
que «esta aplicación debería ser 
algo más que un volcado de la 
web y debería buscar el empode-
ramiento del ciudadano».

U
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Instalarán un ascensor en el 
colegio Escultor Ortells 

El Ayuntamiento responderá a 
una de las principales demandas 
del CEIP Escultor Ortells al dotar-
lo con un ascensor que facilitará y 
mejorará la accesibilidad.

La edil de Educación, Mónica 
Mañas, explica que «nos llegó la 
notificación oficial de la Direc-
ción Territorial de la Conselleria 
de Educación, que nos comunica 
la adjudicación de la obra de ins-
talación de un aparato elevador a 
una empresa castellonense».

Mañas destaca que «esta es una 
petición que el centro realiza des-
de hace prácticamente una déca-
da, aunque siempre se había he-
cho bajo la consideración de que 
era una obra poco prioritaria». No 

obstante, la edila asegura que «ha-
ce algún tiempo se nos trasladó la 
solicitud como una mejora nece-
saria, por lo que nos pusimos en 
marcha y ya tenemos un pequeño 
avance previo a la realización de 
los trabajos».

La Dirección Territorial de Cas-
tellón se ha hecho cargo de la rea-
lización del proyecto técnico y se 
espera que pronto se comuniquen 
novedades sobre la fecha de inicio 
de los trabajos y su duración.

La edila de Educación conside-
ra que «lo ideal sería que se pu-
diera realizar antes del inicio del 
nuevo curso, de manera que no 
se moleste a los alumnos durante 
el transcurso de las clases».
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Roban el copón 
eucarístico de la 
basílica de Sant 
Pasqual

El obispo de Segorbe-Cas-
tellón, Casimiro López Llo-
rente, denunció una «grave 
profanación» de la eucaristía 
en la basílica de Sant Pasqual. 
Los hechos ocurrieron duran-
te la misa del 14 de julio por 
la tarde, cuando una o varias 
personas entraron en el tem-
plo y, tras forzar la celda del 
santo, abrieron el sagrario y 
robaron el copón que conte-
nía hostias de una ceremonia 
anterior. Para identificar a los 
responsables, que abandona-
ron el lugar sin ser vistos, el 
alcalde, José Benlloch, apuntó 
que resultarán claves las dife-
rentes cámaras de seguridad 
que están instaladas en el pe-
rímetro de la basílica.

U

La página web 
municipal dará 
en directo datos 
meteorológicos 

El Ayuntamiento, a través 
del departamento de Servicios 
Públicos, trabaja en la puesta 
en marcha de una iniciativa 
para informar a los ciudada-
nos de los datos meteoroló-
gicos en tiempo real, aprove-
chando el proyecto piloto en 
el que se ha trabajado con la 
empresa concesionaria del 
agua potable local. Según el 
concejal del área, Francisco 
Valverde, el plan pasa por ha-
bilitar un acceso directo desde 
la web municipal a los datos 
de cinco estaciones meteoro-
lógicas distribuidas por la ciu-
dad. Los datos sobre precipota-
ciones, dice Valverde, podrían 
resultar de gran utilidad.

U

El concurso Exhibición 
dE grafiti Esprai convoca un 
total dE 18 artistas urbanos 

U

Un total de 18 de artistas urbanos y 
grafiteros procedentes de diferentes 
puntos de la Comunidad Valenciana 
-13 en la modalidad de concurso y 
cinco, en exhibición- han paticipado 
en el V Concurso exhibición de grafiti 
Esprai, promovido por la Concejalía 
de Juventud. La jornada, celebrada 
en el Centro de Congresos, Ferias y 
Encuentros, ha contado con actividades 
de animación y música en directo 
durante todo el día, de la mano de los 
locales Franky Dazz y Micon Sound. 
Exhibiciones, concurso y clases abiertas 
de skate, con la colaboración del club 
de Skate Snow Vila-real, completan la 
programación de la jornada, de acceso 
libre. Una camiseta conmemorativa, 
sprays para sus trabajos y 100 euros 
fueron los premios de los participantes.

la tErcEra ordEn dEl 
carmEn cElEbra la fiEsta dE 
la virgEn dEl carmEn

U El alcalde, José Benlloch; varios ediles 
y la reina y damas de las fiestas han 
participado en la procesión y misa del 
día de la Virgen del Carmen, organizada 
por la Tercera Orden del Carmen.

La UJI ImPaRte Un cURSo 
de veRano de medIacIón 
PoLIcIaL en vILa-ReaL

La concejala de Educación, 
Mónica Mañas, y el intenden-
te general jefe de la Policía 
Local, José Ramón Nieto, han 
acompañado al vicerrector de 
la UJI, Miguel Ángel Moliner, 
y la directora de la Cátedra 
de Mediación Policial Ciudad 
de Vila-real, Carmen Lázaro, 
en la inauguración del curso 
de verano de la UJI Mediación 
policial. La mirada del otro. El 
curso se impartió en la Jefatu-
ra de la Policía Local.

U

breves

comPRomíS RecLama Un 
PLan PRovIncIaL de 
mantenImIento de coLegIoS

Compromís ha presentado 
una moción para exigir que la 
Diputación de Castellón cree 
un plan de mantenimiento de 
colegios de Infantil y Prima-
ria, ayudando así a los ayunta-
mientos. El portavoz adjunto, 
Xavier Ochando, ha recordado 
que la Diputación de Valencia 
en coordinación con la Gene-
ralitat han lanzado un plan 
con siete millones de euros 
que beneficiarán 44 centros 
valencianos.

U

gLobaLIS oRganIza Un 
taLLeR PaRa conveRtIRSe en 
Un veRdadeRo ‘InfLUenceR’

La Fundación Globalis, con 
el apoyo del Ayuntamiento, 
ha realizado un curso de vera-
no en el Centro de Educación 
Ambiental del Termet sobre 
la figura de los ‘influencers’, 
personas con credibilidad que 
pueden dotar de visibilidad 
y popularidad un negocio. El 
auge de estas figura en las re-
des sociales ha sido uno de los 
motivos por los que se ha im-
partido esta formación con las 
claves para ser uno de ellos.

U

el Pam revela un descenso del 
nivel sonoro en la localidad
La revisión del Plan Acústico Municipal marca nuevas pautas para aplicar en 5 años

L a revisión del Plan Acústi-
co Municipal (PAM), encar-
gada por la Concejalía de 
Territorio a la empresa In-

gestec, ha concluido con un des-
censo en el nivel sonoro general 
que se registra en la ciudad y con 
nuevas medidas destinadas a se-
guir mejorando los valores, espe-
cialmente centradas en el tráfico 
rodado. El concejal de Territorio, 
Emilio M. Obiol, junto a los res-
ponsables de la compañía Elena 
Pascual y Gerardo Fernández, ha 
explicado que las conclusiones 
del estudio señalan como princi-
pales focos de ruido tanto a las 
infraestructuras viarias por ca-
rretera -tanto las externas como 
las principales avenidas y viales  
del núcleo urbano-, como la vía 
férrea y las zonas industriales. 

La empresa ha realizado 61 
mediciones cortas y 33 largas en 
diversos puntos de la ciudad -que 
incluyen más calles y caminos 
que en la anterior revisión- para 
llegar a la conclusión de que, res-
pecto al modelo del 2009, ha des-
cendido el impacto acústico. Este 
se debe, principalmente, al des-
censo de la actividad económica 
-por efecto de la crisis- y también 
a la aplicación de las medidas in-
cluidas en el anterior PAM. 

«A pesar de estar dentro de los 
límites permitidos, hay áreas es-
pecialmente complicadas que, 
aunque hayan rebajado los nive-
les, siguen siendo puntos impor-
tantes», indica Obiol. Entre ellos 
se encuentran la AP-7, la N-340 
y su variante, la CV-10, la CV-18, 
la CV-20, la CV-185 y la CV-222, 
sin olvidar la entrada a la CV-20, 
la calle Ermita o las avenidas de 
Alemanya, Itàlia, Portugal, Eu-
ropa, França, Pius XII, la Murà o 
Francesc Tàrrega. Entre las medi-
das correctoras, apunta Obiol, es-

taría la instalación, por parte del 
Ministerio de Fomento, de una 
barrera acústica de 250 metros 
de largo a ambos lados de la N-
340 a su paso por el Hospital de 
la Plana. 

Tanto Obiol como los técnicos 
encargados del proyecto, desta-
can la importancia de que llegue 
pronto la ronda Suroeste, ya que 
absorberá gran parte del tráfico 
rodado que en la actualidad pasa 
por dentro del municipio. 

Para los próximos cinco años, 
se propone un nuevo plan de 
actuación que contempla la ela-
boración de una Ordenanza mu-
nicipal de protección contra la 
contaminación acústica, crear 
un Plan de movilidad urbana sos-
tenible, realizar controles sobre 
emisiones sonoras de vehículos 
y motocicletas, campañas de in-
formación y sensibilización ciu-
dadana o el uso de pavimentos 
fonoabsorbentes, entre otros.

el edil de territorio, emilio obiol, acompañado por los responsables del plan.
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concluyen las clases 
presenciales del programa 
éxito en femenino

U Los talleres y cursos del programa, de 
Caixa Rural y la Diputación, dirigido a 
empresarias y emprendedoras tuvieron 
lugar en la sede social y en el centro 
Efecte Vila-real con varias sesiones.

Sanidad lanza una nueva campaña 
para combatir al mosquito tigre
La edila Gómez ha reclamado la implicación y coordinación de la Diputación provincial

Los trabajadores de la empresa concesionaria realizan puntualmente fumigaciones para atajar la presencia de insectos.

E l Ayuntamiento impulsa 
una nueva campaña infor-
mativa con el objetivo de 
ayudar y pedir la colabora-

ción ciudadana en la lucha con-
tra el mosquito tigre. La conceja-
la de Sanidad, Silvia Gómez, ha 
asegurado que «aunque este año 
la incidencia parece estar sien-
do menor, no podemos bajar la 
guardia» y lamenta que «estamos 
echando en falta la colaboración 
de la Diputación». 

Tal y como explica, el verano 
pasado «se notó la coordinación e 
implicación del ente provincial, 
que además ayudaba con char-
las por parte de especialistas en 
control de plagas, algo que este 
año ya no ha vuelto a ofrecer a 

los municipios». No obstante, 
Gómez indica que «la Federación 
Valenciana de Municipios y Pro-
vincias (FVMP) y la Generalitat 
sí que están ayudando en este 
sentido». Una colaboración que 
se suma a las intervenciones ya 
realizadas por el Ayuntamiento, 
iniciadas en el mes de febrero. 

«El invierno ha sido lluvioso y 
por eso nos pusimos pronto en 
marcha para prevenir al máximo 
los efectos en la proliferación de 
mosquitos», detalla la edil de Sa-
nidad, que recuerda que, al igual 
que el año pasado, «se lleva un es-
tricto control y vigilancia incluso 
en las parcelas privadas, donde 
hemos agilizado el procedimien-
to para detectar y controlar cual-

quier foco».
A las actuaciones en parcelas 

privadas se unen también los tra-
tamientos en imbornales, que se 
realizan dos veces por semana y 
que han permitido cubrir la to-
talidad del término municipal. 
la campaña informativa ofrece 
también consejos para evitar la 
proliferación de este insecto a ni-
vel doméstico.

El consistorio ha duplicado la 
partida para combatir las plagas 
de insectos, de manera especial, 
en especial la del mosquito tigre. 
De esta forma, a los 20.000 euros 
asignados inicialmente en el pre-
supuesto municipal se suman 
otros 20.000 procedentes de los 
remanentes de 2016.

Más de 1.400 controles en la 
primera acción de la Policía 
Local Metropolitana

La Policía Local del área me-
tropolitana de Castellón, forma-
da por los cuerpos municipales 
de Vila-real, Castellón, Benica-
sim, Burriana, Almassora, Bo-
rriol y Oropesa del Mar, acaba 
de concluir la primera campa-
ña conjunta que entre los días 
22 y 28 de junio ha desarrolla-
do en estos municipios contro-
les preventivos del consumo de 
alcohol y drogas al volante.

En total han sido 1.402 los 
controles realizados -1.091 a 
hombres y 311 a mujeres, con 
una edad media de 40 años-, 
en los que se han detectado 70 
infracciones. Los agentes han 
notificado 45 infracciones ad-
ministrativas por consumo de 

alcohol y 11 en el ámbito pe-
nal. Asimismo, se han detec-
tado tres infracciones penales 
por negarse a someterse a las 
pruebas y 11 de carácter admi-
nistrativo por drogas (seis de 
cocaína y cinco de cannabis).

La campaña de prevención 
del consumo de alcohol y dro-
gas es la primera de muchas 
que, bajo el paraguas de la 
Agencia de Seguridad y Emer-
gencias, permitirán optimizar 
recursos y mejorar el servicio 
a la ciudadanía. La elección de 
esta campaña para iniciar la ac-
tividad responde a la constata-
ción de que el aumento de los 
controles preventivos favorece 
el cambio de comportamiento.

Joan Batalla, encargado del pregón de la 
Crida de Festes del día 1 de septiembre

Joan Batalla Llorens será, como 
informó la Junta de Festes, el pre-
gonero de las fiestas de la Mare de 
Déu de Gràcia. El presidente de la 
entidad, José Pascual Colás, de-
fendió que «reúne méritos perso-
nales y profesionales suficientes 
como para merecer asumir un en-
cargo de esta relevancia», de ma-
nera que «más pronto o más tar-
de estaba llamado a serlo». Colás 
reconoció que se ha decidido que 
sea este año por un «hecho senti-
mental innegable», al tratarse del 
hermano del recientemente falle-
cido Pasqual Batalla. La Junta ha 
querido rendir un doble reconoci-
miento a dos personas muy apre-
ciadas por sus vecinos. Batalla, licenciado en Matemáticas y profesor, es muy reconocido en la ciudad.

Convocan el XXII Concurso 
de Guitarra para Jóvenes

Tras su recuperación hace un 
año, vuelve el Concurso de Gui-
tarra para Jóvenes, que en di-
ciembre celebrará su edición nú-
mero 22, gracias al impulso de 
la Asociación Cultural Rondalla 
Francesc Tàrrega y a la colabora-
ción del IES Francesc Tàrrega y 
de las concejalías de Juventud y 
de Tradiciones. El concejal de Ju-
ventud, Xavier Ochando, acom-
pañado por el presidente de la 
asociación cultural, Juan Carlos 
Torres, ha presentado la nueva 
convocatoria. 

El concurso de guitarra, diri-
gido a jóvenes de entre 11 y 21 
años que cursen educación pri-
maria, secundaria, bachillera-

to o alguno de los grados de 
guitarra que se imparten en 
el conservatorio, tendrá lugar 
los días 2 y 3 de diciembre, 
en el IES Francesc Tàrrega. El 
certamen pretende «homena-
jear al guitarrista y también 
motivar a los jóvenes a seguir 
adquiriendo conocimientos y 
a conocer mejor la figura del 
genial compositor».

Por su parte, Juan Carlos 
Torres recuerda que los ga-
nadores de la pasada edición 
obtuvieron una beca para par-
ticipar en el XXIII Curso In-
ternacional de Interpretación 
Musical Francisco Tárrega que 
organiza la UNED.
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SPV reordena la zona de parking 
frente al colegio José Soriano
La actuación incluye la renovación de la acera y el perímetro para mejorar la seguridad

El concejal de Servicios Públicos visitó el solar para comprobar el resultado de los trabajos de reordenación.

L a Concejalía de Servicios 
Públicos de Vila-real ha 
acometido la reordenación 
del solar frente al colegio 

José Soriano, una actuación con 
la que, además de ahorrar en 
mantenimiento, se mejora la se-
guridad de los peatones. 

El concejal del área, Francisco 
Valverde, explica que se trata del 
solar en el que inicialmente se 
ubicaron las aulas prefabricadas 
del colegio y que posteriormente 
se asfaltó y valló para utilizar co-
mo aparcamiento. 

«Con el paso del tiempo, la 
valla ha ido recibiendo muchos 
golpes por parte de los vehículos 
que aparcaban, desperfectos que 
han requerido de reparaciones 
constantes, suponiendo un gas-
to de mantenimiento que ahora 
desaparece, al eliminarse por 
completo el cercado», indica. 

A esta intervención se suma la 
instalación, por todo el períme-
tro, de un bordillo especial que 
sirve de tope para los coches y 
evita que se invada la acera, que 
también ha sido ensanchada y 
que cuenta ahora con una zona 
pintada en verde que delimita y 
separa este espacio del aparca-
miento para garantizar la segu-
ridad de los peatones, que que-
dan completamente separados 
de los vehículos que aparcan en 
la zona. 

MÁS ACCIONES
Además, se han repintado las 
plazas internas, de manera que 
«ganamos un parking más fun-
cional para los conductores y ge-
neramos un entorno más seguro, 
la tónica habitual de este Ayun-
tamiento, preocupado por crear 
una ciudad más amable».

una romeria y una misa para honrar a la virgen del rocioU
La Asociación Cultural Flamenca 
Andaluza, con la colaboración del 
Ayuntamiento, ha organizado la VIII 
romería a la Virgen del Rocío, un acto  
ya consolidado. «Se trata de la jornada 
más fuerte porque acompañamos a 
la figura hasta la ermita del Termet», 
explicó la presidenta de la entidad 

impulsora de la cita, Conchi González. 
«Como siempre ha acudido bastante 
gente, con unas 300 o 400 personas 
que han participado en las actividades 
organizadas alrededor de la Virgen del 
Rocío», dijo la presidenta del ente. La 
cita se completó con una misa en el 
paraje natural del Termet.

+dAtOS

Durante los últimos años, el con-
sistorio ha habilitado espacios den-
tro del núcleo urbano para ofrecer 
más plazas de aparcamiento.  Para 
ello se acondicionaron diferentes 
solares, tanto de carácter público 
como privado, en este último caso 
con la autorización de uso conce-
dida por sus dueños. También se 
mejoró la condición de algún es-
pacio que ya se venía usando co-
mo zona de estacionamiento. Así 
pues, entre otros, están el parking 
del parque del Pilar o el de la calle 
Cardenal Tarancón -junto al centro 
de alzhéimer-, de especial utilidad 
en fiestas o para otros eventos.

U

Actuaciones en 
otros solares

recepción a ocho niños 
saharauis que pasarán el 
verano en la ciudad

U Ocho niños saharauis que pasarán el 
verano en Vila-real, gracias a la ONG 
Smara, han visitado el ayuntamiento 
y han sido recibidos por el alcalde, 
José Benlloch, y por varios ediles.

El Consorcio Río Mijares advierte de la 
peligrosidad de bañarse en los azudes

 El Consorcio del Paisaje Prote-
gido del Río Mijares recuerda, un 
verano, más el riesgo de bañarse 
en los tres azudes que se encuen-
tran ubicados dentro del tramo 
de la desembocadura. Se trata del 
azud de Vila-real o también cono-
cido como Els Matxos localizado 
en el paraje del Termet, el azud 
comunitario de Santa Quiteria  
de Almassora y el antiguo azud 
de Burriana ubicado en la zona 
de les Revalladores. El baño en es-
tas infraestructuras hidráulicas 
es muy peligroso. 

Los tres azudes del paisaje pro-
tegido están perfectamente seña-
lizados con cartelería donde se 
avisa del peligro de bañarse en Los guardas, pese a los avisos, detectan bañistas con mucha frecuencia.

la zona. La guardería rural del 
Consorcio Río Mijares se ve des-
bordada por la gran afluencia de 
gente que acude a bañarse a los 
azudes haciendo caso omiso de 
la prohibición de acceder y la pe-
ligrosidad del baño. 

«Durante estos meses de ve-
rano, en las horas centrales del 
día, tanto antes de comer como a 
lo largo de la tarde, baja mucha 
afluencia de gente a estos azu-
des. Nosotros durante las diver-
sas rondas diarias que hacemos 
a lo largo del paisaje protegido 
pasamos por ahí y nos toca sacar 
a mucha gente de los azudes. Les 
informamos de la peligrosidad 
que supone el baño en ese lugar y 

les indicamos otras zonas menos 
peligrosas del río Mijares para re-
frescarse», indica el guarda rural 
del Consorcio Javier Rodríguez.

«Son peligrosos porque la cons-
trucción del azud tiene una altu-
ra considerable. La gente se tira 
de cabeza, se lanza con fuerza y 
este lugar no es como una pis-
cina, ya que bajo puede haber 
piedras arrastradas por el río, 
se forman remolinos de agua, 
hay muchísima corriente que 
se puede llevar a la gente. Hay 
muchos carteles que advierten 
sobre la peligrosidad de bañarse 
y la prohibición de acceso, pero 
la mayoría no hace caso», explica 
Rodríguez.
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La asociación Rusc cieRRa 
eL cuRso con una fiesta finaL 
paRa con Los usuaRios

U Los usuarios del centro ocupacional y 
del centro de día también participaron.  
Estos recursos cerraron así un período 
de actividades y propuestas que han 
desarrollado para vecinos de la ciudad.

La plataforma de venta 
digital Vilatenda 
arranca con medio 
centenar de comercios
La nueva herramienta, que comenzará a funcionar en 
septiembre, incluye una importante vertiente social

M ás de medio centenar 
de comercios ofrece-
rán sus productos en 
la innovadora plata-

forma de venta digital Vilatenda 
(‘http://www.vilatenda.com/’), 
que está previsto que comience 
a funcionar de manera oficial a 
mediados de septiembre.  

Así lo han anunciado el conce-
jal de Economía, Xavier Ochan-
do, y el presidente de la Funda-
ció Caixa Rural Vila-real, entidad 
impulsora del centro de nego-
cios Efecte Vila-real, Enric Por-
talés, quienes han destacado los 
valores que este espacio virtual 
impulsará en exclusiva y que le 
distinguirá del resto de platafor-
mas de venta online, como son la 
proximidad del comercio local y 
la solidaridad.

Y es que un porcentaje de los 
beneficios que se generen irán 
para entidades implicadas en 

causas sociales y los encargados 
de la distribución y reparto de 
los paquetes serán trabajadores 
con diversidad funcional.

En los últimos meses se ha tra-
bajado para dar a conocer el pro-
yecto a todos los comercios de la 
ciudad. Setenta se han interesa-
do por adherirse a la plataforma, 
de los que 65 los que han comple-
tado ya la formación de 20 horas, 
en la que han trabajado materias 
como fotografía de producto y re-
toque, redes sociales orientadas 
a la venta, marketing digital, ley 
de protección de datos o gestión 
de ventas, entre otras. De ellos, 
algo más de 50 se incorporarán 
en la primera fase, que implicará 
a Ucovi y al Mercat Central.

Por el momento, entre los co-
mercios que se ubicarán en la 
plataforma destacan los de mo-
da, electrónica, regalos, papele-
rías, cosmética y herboristerías.

Portalés y Ochando presentaron los detalles de esta iniciativa tecnológica.

Vila-real,  modelo 
de estudio y 
aplicación de 
participación

El departamento de Socio-
logía y Antropología Social y 
Cátedra de Participación de 
la Universitat de València (UV) 
han escogido a la Concejalía 
de Participación Ciudadana 
como modelo de estudio y apli-
cación de los procesos de parti-
cipación. La edil del área, Gem-
ma Gil, explica que «la UV está 
realizando una investigación 
cualitativa para recoger el pro-
ceso de implantación de políti-
cas de participación desplega-
das por los ayuntamientos de 
nuestro territorio y Vila-real 
aparece como uno de los refe-
rentes a seguir, ya que es una 
de las ciudades con mayor im-
plantación de políticas y meca-
nismos de participación».

 Gil se ha reunido con los en-
cargados de la investigación, a 
quienes ha facilitado la infor-
mación que habían pedido.

U

Piden cambios 
para acceder a 
la pensión de 
jubilación

El Ayuntamiento ha acor-
dado instar al Gobierno cen-
tral a que reconozca hombres 
y mujeres la ampliación de la 
bonificación por cada hijo na-
cido o adoptado para facilitar 
el derecho a la pensión de ju-
bilación. El texto aprobado re-
cuerda que la Constitución Es-
pañola garantiza la asistencia 
y prestaciones sociales a toda 
la ciudadanía «y no solo a tra-
bajadores o trabajadoras». 

En este sentido, se recuer-
dan los avances obtenidos 
en los últimos tiempos para 
reducir diferencias, sobre to-
do laborales, entre hombres 
y mujeres, aunque la decla-
ración destaca que «a la hora 
de jubilarse la mujer, al ha-
ber ocupado la gran mayoría 
puestos en el sector servicios, 
la brecha salarial en las jubila-
ciones puede llegar al 40%». 

U

Impulsan la cultura científica 
en el territorio valenciano

El alcalde y presidente de la 
Xarxa Valenciana de Ciutats per 
la Innovació, José Benlloch, ha 
visitado el Palau de la Genera-
litat, donde ha mantenido una 
reunión, entre otros, con el vi-
cepresidente de la futura Agen-
cia Valenciana de la Innovación 
(AVI), Andrés García Reche. El 
objetivo ha sido presentar for-
malmente la entidad así como 
los proyectos en los que ya se es-
tá trabajando para impulsar la 
innovación y la cultura científi-
ca y del conocimiento en todo el 
territorio valenciano, especial-
mente en aquellos municipios 
que todavía no cuentan con el 
distintivo de Ciudad de la Cien-

cia y la Innovación que otorga el 
Ministerio de Economía.

«El plan global de la Xarxa es 
propiciar el potencial innovador 
entre los ayuntamientos que ya 
formamos parte de la red, pero 
también servir de modelo a otros 
consistorios para contribuir al 
cambio del modelo productivo 
hacia un modelo económico 
social y sostenible, basado en el 
conocimiento y la innovación», 
explica Benlloch, quien destaca 
la buena acogida por parte del 
vicepresidente de la Agencia Va-
lenciana de la Innovación, que 
«ha mostrado su compromiso de 
contribuir al crecimiento de es-
ta red», ha valorado Benlloch.

Benlloch participó en la reunión de entidades autonómicas innovadoras.



12 Crònica de Vila-real
AGOST DEL 2017Municipal

Ayuntamiento y transportistas 
impulsan el parking de camiones
Dispondrá de 32.800 metros cuadrados para 260 plazas con una inversión de 700.000 euros

El alcalde y el edil de Territorio se reúnen con representantes del ente para perfilar el convenio y el proyecto global

Una de las reivindicacio-
nes históricas de los 
transportistas en Vila-
real, el aparcamiento de 

camiones, ya está más cerca de 
ser una realidad. El alcalde, José 
Benlloch; el edil de Territorio, 
Emilio M. Obiol, y representantes 
de la Asociación de Transportis-
tas de Vila-real, han mantenido 
una nueva reunión cerrar deta-
lles y ultimar el proyecto de la 
campa, que finalmente contará 
con una inversión de alrededor 
de 700.000 euros para acondicio-
nar el recinto en el que se ubica-
rá, en un área entre Porcelanosa 
y la depuradora mancomunada. 

Benlloch explica que el espa-
cio tendrá una superficie defini-
tiva de 32.800 metros cuadrados 
y contará con 260 plazas para 
vehículos de gran tonelaje, 235 
de las cuales estarán adaptadas 
para tráileres articulados, lo que 
supondrá una reserva de 125 me-
tros cuadrados por camión. «El 
encuentro ha servido para cerrar 
algunos flecos técnicos, que nos 
permitirán avanzar en la firma 
del convenio, que ya se está ela-
borando», asegura el primer edil, 
quien recuerda que se contempla 
un acuerdo plurianual por el que 
el Ayuntamiento aportaría unos 
400.000 euros. 

NECESIDAD
Por su parte, el miembro de la 
junta directiva de la Asociación 
de Transportistas, Eliseo Arrufat, 
explica que «la reunión ha sido 
muy provechosa, ya que hemos 
podido clarificar algunas cuestio-
nes y se ha dado un paso más pa-
ra poder disponer de este recin-
to muy pronto». En este sentido, 
asegura que «el objetivo es que 
sea una realidad dentro de este 
ejercicio y estamos convencidos 
de que el Ayuntamiento está po-
niendo todo de su parte ya que es 

una infraestructura muy necesa-
ria y de utilidad, tanto para los 
transportistas como para el resto 
de la ciudadanía». 

Benlloch ha indicado que está 
previsto que este mes se pueda 
convocar una reunión con todos 
los técnicos y responsables impli-
cados para «atar todos los cabos 
sueltos e impulsar ya definitiva-
mente esta histórica reivindica-
ción que es de interés público y 
que los transportistas han recla-
mado durante más de 30 años». 

El primer edil recuerda que el 
futuro recinto aliviará el tráfico 
pesado de la ciudad y la contami-
nación acústica y atmosférica, 
«evitando que los camiones apar-
quen en avenidas y calles concu-
rridas, mejorando la seguridad 
de los vecinos y del resto de vehí-
culos, pero también se incremen-
tará su propia seguridad, ya que 
estarán en un lugar más contro-
lado y adecuado», concluye.

Los transportistas 
confían en que este 
espacio pueda estar en 
funcionamiento dentro 
del presente ejercicio

U

Benlloch : «El recinto 
aliviará la ciudad del 
tráfico pesado y de la 
contaminación acústica 
y atmosférica»

U

El entorno de la depuradora mancomunada acogerá la zona de aparcamiento.

Reparan las zonas 
más deterioradas 
del firme de la 
plaza Mayor 

La plaza Mayor requiere 
una intervención integral. Es-
ta es una de las conclusiones 
del informe solicitado desde 
Servicios Públicos al arqui-
tecto y técnicos municipales 
y que estudian desde el Ayun-
tamiento. Los defectos del 
ágora, inaugurado a finales 
del 2008, obligan a valorar un 
proyecto global para renovar 
el céntrico espacio que «no se 
diseñó para todo lo que tenía 
que recibir, como actividades 
u otros eventos».

El primer paso es una actua-
ción de urgencia para reponer 
los adoquines que presentan 
un estado «deficiente», tal y 
como apunta el concejal de 
Servicios Públicos, Francisco 
Valverde. «El daño es muy im-
portante, al tratarse de piezas 
de piedra natural de entre cin-
co y ocho centímetros de gro-
sor que en muchos casos se 
han roto y están cuarteadas», 
señala el edil.

Las obras iniciales, centra-
das en las partes más afecta-
das, tienen un coste de 14.000 
euros y son el arranque de las 
soluciones que pretenden de-
sarrollar próximamente.

U

Caixa Rural lanza 
un concurso de 
pintural sobre 
Sant Pasqual

La Fundació Caixa Rural ha 
convocado para el próximo 2 
de septiembre el II Concurso 
de Pintura Rápida que se ce-
lebrará en la plaza de Sant 
Pasqual y los alrededores de 
la basílica, donde los artistas 
podrán crear sus obras bajo la 
temática «I Centenario del Pa-
tronazgo de San Pasqual».

El primer clasificado recibi-
rá un premio de 450 euros y el 
segundo obtendrá 150 euros. 
Además, seis de las obras del 
resto de participantes serán 
seleccionadas por parte del 
jurado y participarán en una 
votación en el Facebook de la 
Fundació. La pintura con más 
«Me gusta» recibirá 100 euros 
como premio del público.

Los trabajos realizados se-
rán expuestos en los espacios 
del Centro Social de la Funda-
ció para que puedan ser visi-
tados durante todas las fiestas 
de la Mare de Déu de Gràcia.

La inscripción puede reali-
zarse entregando el formula-
rio físico o rellenándolo en el  
punto de atención del Centro 
Social de la Fundació (plaza 
de la Vila, 3) o bien, a través 
del siguiente formulario en 
línea.

U

VILA-REAL PARTICIPA EN UNA 
SESIóN AUToNóMICA SoBRE 
TRANSPARENCIA MUNICIPAL

La edil de Participación Ciu-
dadana, Gemma Gil, ha parti-
cipado en la jornada de trabajo 
de la Xarxa > 50.000, convoca-
da por la Dirección General de 
Transparencia y Participación 
de la Generalitat Valenciana. 
Entre los objetivos, tratar cues-
tiones como el nivel de trans-
parencia de los portales de los 
municipios valencianos y para 
mostrar los primeros resulta-
dos de la consulta previa al an-
teproyecto de ley de participa-
ción ciudadana y fomento del 
asociacionismo.

U

breves

UNA DECENA DE CoMERCIoS 
LIqUIDA SUS PRoDUCToS EN 
LA FERIA DE oPoRTUNIDADES

El comercio de Vila-real, 
bajo el paraguas de la Unió de 
Comerç de Vila-real (UCOVI) y 
con el apoyo de la Concejalía 
de Economía, organizó en el 
paraje del Termet su cuarta 
Feria de Oportunidades. Un 
evento que contó con 11 es-
tands de establecimentos de 
deporte, calzado, moda, pelu-
quería y decoración que ofre-
cieron productos de tempora-
da, con la calidad habitual, a 
unos precios muy rebajados 
con los que las tiendas ultima-
ron la presente temporada.

U

JUVENTUD CoNVoCA AyUDAS 
A LAS ASoCIACIoNES CoN 
ACTIVIDADES PARA JóVENES

La Concejalía de Juventud, 
como ha recogido la convoca-
toria en el Boletín Oficial de la 
Provincia, ofrece 28.000 euros, 
que se repartirán entre las en-
tidades que hagan la solici-
tud en los próximos días. El 
concejal de Juventud, Xavier 
Ochando, ha asegurado que 
«estas ayudas están destina-
das a financiar actividades y 
proyectos que asociaciones o 
entidades sin ánimo de lucro 
que organicen en Vila-real, 
siempre y cuando se dirijan a 
los más jóvenes».

U

INVIERTEN 17.000 EURoS EN 
LA APERTURA DE LA CALLE 
SERRA DE LES SANTES

Territorio invertirá 17.303 
euros en la apertura y acondi-
cionamiento de la calle Serra 
de les Santes. El edil de Terri-
torio, Emilio Obiol, explica 
que el vial, que se encuentra 
ubicado en un lateral del CEIP 
José Soriano está parcialmen-
te cerrado y el objetivo de esta 
actuación es «abrirlo al tráfico 
rodado, dando salida hacia la 
calle Puig Campana, de mane-
ra que los vehículos podrían 
entrar, rodear el colegio y salir 
para dar permeabilidad al PAI 
Madrigal y fluidez al tráfico».

U



CAIXA RURAL ORGANIZA UNA 
TRIPLE CARRERA SOLIDARIA CON 
LA ASOCIACIÓN AFA CASTELLÓN

U

Fundació Caixa Rural Vila-real organiza 
para el 1 de octubre, con la colaboración 
de la Cooperativa Católico Agraria, el 
Ayuntamiento y otras entidades una 
carrera que incorpora la novedad de ser 
la primera prueba de 30 kilómetros de 
recorrido en la provincia de Castellón, 
destinará los beneficios a la Asociación 
Provincial de familiares de personas con 
Alzheimer. La cita ha sido presentada 
por la concejal de Deportes, Silvia 
Gómez; el presidente y la secretaria de 
la Asociación Provincial de Alzheimer, 
Emilio Marmaneu y Silvia Ramos; y el 
secretario de la Fundació Caixa Rural Vila-
real, Josep Ramos, junto con el patrón 
de la misma, Joan Batalla. La carrera 
ofrece tres circuitos distintos y estará 
‘cardioprotegida’, debido al dispositivo  
que se implantará en todo el recorrido.

Municipal Crònica de Vila-real
AGOST DEL 2017 13

LA Um LA LIRA OFRECE EL 
TRADICIONAL CONCIERTO DE LA 
ANTEvIGíLIA DE SAN JAImE

U Los músicos de la UM La Lira 
ofrecieron, tras el toque del avemaria 
repicado, su concierto desde el 
cimbolet del campanario de la iglesia 
Arciprestal el domingo 23 de julio.

El Lluís Alcanyís cumple 25 años 
con más de 3.000 atenciones
El centro de día terapéutico busca que los usuarios rompan con adicciones de todo tipo

El técnico del servicio, Santi Agost, y la edil de Sanidad, Silvia Gómez.

E l centro de día terapéutico 
para la deshabituación, re-
habilitación y reinserción 
social Lluís Alcanyís de Vi-

la-real cumple 25 años ayudando 
a romper con las adicciones. Con-
cretamente, el servicio ha atendi-
do desde su puesta en marcha en 
1992 a 3.164 personas, usuarios a 
los que se incorporan las alrede-
dor de 70 altas que se han gestio-
nado desde el inicio de año.

La concejala de Sanidad, Sil-
via Gómez, ha hecho balance del 
último año junto al técnico del 
servicio, Santi Agost, destacando 
«la gran labor que realizan los 
profesionales del Centro de Día, 
que tratan cualquier tipo de adic-
ción, bien sea de sustancias como 
heroína, cocaína, alcohol, canna-
bis, anfetaminas, tabaco o de pro-
ductos como el juego o algo que 
está muy de moda en los últimos 
tiempos, la adicción al teléfono 
móvil y las nuevas tecnologías». 

En 2016 se han abierto 152 ex-
pedientes de tratamiento a per-
sonas con algún tipo de adicción, 
una cifra similar a la del año an-
terior, con 156 casos nuevos, una 
de las más altas en la historia del 
servicio, después de 1999, año en 
el que coincidió la derivación de 
pacientes de la sanidad pública 
afectados por ludopatía. El perfil 
de quienes acuden por primera 
vez a pedir ayuda continúa sien-
do el de consumidores de alcohol 
(27%), cannabis (18%) y cocaína 
(13%), aunque destaca el perfil de 
politoxicómano (24%), que com-
bina más de una adicción. 

REHABILITACIÓN
Entre quienes quieren rehabili-
tarse, Agost destaca un tipo de 
consumidor que, «tras años de 
relativa estabilización, vuelve a 
registrarse en el centro: el del co-

cainómano». En este caso, Agost 
explica que «tras un período de 
fuerte crisis económica, en el 
que la gente se centraba en otras 
sustancias, vuelve el auge de la 
coca, pero ahora entre personas 
de clase media, trabajadora, con 
edades comprendidas entre los 
30 y 40 años, mayoritariamente 
casados, con hijos y con una ima-
gen social impecable». 

«El consumo de la cocaína es-
tá muy aceptado, al igual que el 

cannabis», indica, «la gente está 
muy familiarizada, es una droga 
que se ha tolerado mucho en los 
últimos tiempos y que tiene un 
poder adictivo muy potente, pe-
ro del que los consumidores no 
son plenamente conscientes». 
«Conseguir esta sustancia es rela-
tivamente fácil; ya no hablamos 
de un consumo en el ámbito fes-
tivo, ahora se hace en el ámbito 
doméstico, y es aquí donde, tras 
creer que lo tenían controlado, 
se dan cuenta de que se les va de 
las manos y no quieren que el 
resto de su entorno sepan de su 
adicción, por lo que acaban recu-
rriendo a nosotros para salir del 
agujero», asegura. 

Por este motivo, en 2017 se ha 
vuelto a constituir un grupo de 
terapia de atención a cocainóma-
nos que no se convocaba desde la 
década del 2001 al 2010.

Durante el 2016 se 
han abierto un total 
de152 expedientes de 
tratamiento a personas 
con alguna adicción

U

Fijan el 7 de agosto como 
límite para incluir actos en 
el programa de las fiestas

El 7 de agosto concluye el pla-
zo para que colectivos, asocia-
ciones culturales, deportivas y 
todo tipo de entidades que de-
seen incluir un evento en el 
programa de fiestas en honor a 
la Mare de Déu de Gràcia pue-
dan presentar sus propuestas.

Así lo han anunciado el con-
cejal de Fiestas, Javier Serralvo, 
y el presidente de la Junta de 
Festes, José Pascual Colás, que 
han recordado que desde este 
año el Ayuntamiento cuenta 
con una administración elec-
trónica «ágil y sencilla para 
que, en dos pasos, puedan rea-
lizar sus trámites y gestiones, 
aunque también pueden hacer-
lo directamente en la oficina de 
Atención y Trámites».

«Queremos hacer un llama-
miento a todas las personas y 
asociaciones que participen en 
las fiestas para que sean pun-
tuales en la entrega de la do-
cumentación requerida para 
organizar sus actos propios, 
ya que una gestión óptima del 
tiempo es crucial para que to-
da la programación esté bien 

coordinada y se trabaje con ma-
yor margen de maniobra», ex-
plica Serralvo, quien recuerda 
que «en los festejos hay impli-
cados numerosos departamen-
tos y áreas municipales, desde 
la Policía Local, hasta Servicios 
Públicos, pasando por el Servei 
Municipal d’Esports y muchas 
otras concejalías y servicios del 
Ayuntamiento».

Tanto Serralvo como Colás 
indican que «hasta ahora, una 
asociación que presentara un 
acto a pocos días de cerrar el 
programa no solo corría el ries-
go de que su iniciativa se que-
dara fuera del libro en papel -ya 
que la imprenta necesita unos 
días-, sino que también perjudi-
caba a otros actos que quizá se 
realizasen casi en el mismo pe-
ríodo de tiempo y que se habían 
programado con una previsión 
mayor», e insisten en el cumpli-
miento de la fecha límite como 
la clave para que las fiestas sean 
un éxito «tanto para los vecinos 
que las disfrutan como para 
quienes trabajan en su organi-
zación».

Serralvo y Colás señalaron la exigencia de coordinación de los festejos.



Más de 38.500 personas acuden a 
Atención, Proximidad y Consumo 
Se trabaja en la plica para remodelar la planta baja del Gran Casino y trasladar el servicio

Expedientes de actividades, padrón municipal, tasas e impuestos y registro son parte de los asuntos que se atienden.

E l departamento de Aten-
ción a la Ciudadanía, 
Proximidad y Consumo, 
que aglutina las áreas de 

Atención y Trámites, la Oficina 
Municipal de Información al 
Consumidor (OMIC) y Proximi-
dad, ha atendido durante todo el 
2016 a 38.513 personas. El conce-
jal de Proximidad, Diego Vila, ha 
hecho balance del servicio, califi-
cando como «esencial» la función 
que este departamento realiza. 

«Los técnicos del área se en-
cargan de ofrecer una atención 
personalizada sobre diferentes 
materias como trámites y proce-
dimientos administrativos, ex-
pedientes de actividades, padrón 
municipal, tasas e impuestos y 
registro», explica y añade que «su 
trabajo ayuda a liberar distintos 
departamentos municipales y 
ayuda a agilizar todo tipo de trá-
mites como cambios de domici-
lio, empadronamientos o autoli-
quidaciones». 

Entre enero y julio de este año, 

el departamento ha atendido ya a 
24.865 personas, «2.691 más que 
en el mismo período del 2016», 
señala Vila, quien destaca que 
los servicios más demandados 
son el de registro, con 12.882 so-
licitudes en 2017; el de padrón, 
con 7.665, y el de información 
general, con 1.290 hasta el mo-
mento. 

Por otro lado, el edil recuerda 
la puesta en marcha del servicio 
de atención con cita previa, que 
este año han utilizado 106 veci-
nos. «Es un gran avance, ya que 
facilita las gestiones y evita tener 
que esperar y hacer colas para ser 
atendidos», indica Vila, «ya que 
se puede pedir desde el apartado 
de la web municipal citaprevia.
vila-real.es, a través de un formu-
lario, y también mediante la App 
municipal, donde se puede selec-
cionar el día y la hora a la que 
se desea ser atendido e incluso se 
pueden añadir comentarios». 

Un avance que se suma a la 
reciente mejora de la sede elec-

trónica, impulsada gracias a la 
colaboración con Nuevas Tec-
nologías, que permite eliminar 
trámites innecesarios, agilizar 
plazos y facilitar el acceso para 
la tramitación de solicitudes de 
manera telemática, aunque «el 
servicio de atención presencial 
sigue totalmente vigente». 

TRASLADO
Finalmente, el responsable de 
Proximitat anuncia que desde 
las concejalías de Contratación 
y Territorio se está trabajando 
ya en la plica para la reforma 
de la planta baja del Gran Casi-
no, con el objetivo de trasladar 
las dependencias de Atención y 
Trámites, «de manera que segui-
mos mejorando la atención y el 
servicio a la ciudadanía», conclu-
ye. Unos trabajos que, según las 
previsiones municipales, pueden 
suponer una inversión de unos 
200.000 euros y la idea es reubi-
car los servicios en este inmueble 
antes de finales de año.
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Desvían el alcantarillado 
en la calle Pere Gil para 
evitar inundaciones
El Ayuntamiento, a través de 
la Concejalía de Servicios Pú-
blicos, ha acometido una obra 
para acabar con las inundacio-
nes que han venido sufriend vi-
viendas y comercios de la calle 
Pere Gil.

Según explicó el concejal de 
Servicios Públicos, Francisco 
Valverde, los trabajos se han 
centrado en la modificación del 
trazado de la red de alcantari-
llado en la zona norte. El pro-
blema radicaba en que cuando 
se producían lluvias importan-
tes y se llenaba el sistema en 
dos de los viales más impor-
tantes del barrio del Pilar, Riu 
Ebre y Francesc Tàrrega, el agua 
se desviaba a esta vía, que no la 
asumía y colapsaba.

Valverde indicó que era una 
obra «compleja», puesto que en 
la zona afectada existen canali-
zaciones de luz, internet, gas e 
incluso una acequia en desuso. 
La obra se presupuestó en unos 
12.000 euros. «Somos conscien-
tes de que se trata de una rei-
vindicación de los comercios 
de la calle, pero hasta el mes de 
junio no hemos podido dispo-
ner del dinero necesario para 
acometer los trabajos», señaló 

el responsable de Servicios Pú-
blicos en la ciudad.

PREVISIÓN
El inicio de la remodelación 
en julio estaba justificado por 
la voluntad de os responsables 
municipales de que estuviera 
finalizada no solo para un po-
sible episodio de gota fría oto-
ñal, sino también para evitar 
posibles inundaciones en el 
caso de que se produjeran tor-
mentas veraniegas. 

En este sentido, dos empresas 
locales asumieron los trabajos, 
según Valverde, «a pleno ren-
dimiento» con prácticamente 
una quincena de operarios con 
el fin de tener listo un trazado 
de alcantarillado más seguro 
con la mayor brevedad.

Los responsables de los es-
tablecimientos de la zona se 
mostraron satisfechos con esta 
actuación ya que, según apun-
taron, en los últimos tiempos 
ya no eran necesario que caye-
ran precipitaciones para que el 
agua se colara en sus sanitarios, 
debido a que también existe un 
problema de suciedad que es-
peran que se minimice con es-
ta actuación municipal.

Las obras arrancaron en julio para responder a posibles tormentas  estivales.



Imagen de detalle del pozo de caja abierta en la Bassa del Poble.

Del subsuelo al grifo de casa
FACSA opera en más de 70 municipios, donde gestiona en la actualidad 188 pozos con una profundidad media de 180 metros

D e dónde procede el agua 
que consumimos día a 
día? La respuesta a esta 
pregunta en la provin-

cia de Castellón es clara y con-
tundente: del subsuelo. Práctica-
mente el 100% del agua que sale 
diariamente de nuestros grifos 
es agua subterránea captada a 
través de pozos, una particulari-
dad que no se da en ninguna otra 
provincia de España. Facsa es la 
empresa encargada de gestionar 
este recurso en los más de 70 
municipios en los que opera, tra-
tándola para que sea apta para el 
consumo humano y transportar-
la a los hogares para que cada día 
se pueda disfrutar en casa de un 
agua de calidad.

Las causas de esta particulari-
dad provincial son varias: geoló-
gicamente el principal río cuyo 
caudal podría aportar agua su-
perficial es el Mijares, pero histó-
ricamente (a causa de las conce-
siones otorgadas desde la época 
de Jaume I) sus recursos han es-
tado destinados exclusivamente 
al regadío, circunstancia que se 
mantiene en la actualidad. Ade-
más también influyen factores 
tanto meteorológicos (llueve po-
co y hay poca disponibilidad de 
agua superficial) como hidrogeo-
lógicos (por la existencia de diver-
sos acuíferos que aportan agua).

Por otro lado, las aguas sub-
terráneas tienen varias ventajas 
frente a las superficiales: se trata 
de un agua más segura en cuanto 
a calidad (su vulnerabilidad an-
te la contaminación es menor) y 
proporciona mayor garantía de 
suministro, siendo menos depen-
diente de las condiciones meteo-
rológicas recientes. Además, la 
dificultad de acceder a ella y los 
flujos existentes hacen que sea 
difícil verter sustancias contami-
nantes. El movimiento continuo 
de estas aguas también asegura 
un mayor grado de limpieza.

Con esta situación de poca dis-
ponibilidad de aguas superficia-
les, la única opción de abastecer 
de agua a toda una provincia son 
las aguas subterráneas. Lejos de 
lo que se pueda pensar, en el sub-
suelo existe una gran cantidad 
de agua para ser tratada y con-
sumida. ¿Cómo llega esa agua 
ahí? El agua de la lluvia que ni 
se evapora ni acaba en los ríos 
se filtra en la tierra, formando 
grandes acuíferos naturales bajo 
nuestros pies donde se acumula 
el líquido durante años. Esto no 
ocurre siempre, sino que tienen 
que darse ciertas condiciones de 
permeabilidad del terreno para 
que suceda. 

Proceso De caPtacIón 
El principal objetivo de Facsa es 
la captación de agua subterránea 
a través de una explotación sos-
tenible convirtiendo el agua en 
apta para el consumo humano.

Detalle de la bomba vertical que funciona en la Bassa del Poble.

de realizar una nueva captación 
que constituya una fuente de su-
ministro adicional, permitiendo 
atender la demanda existente. Se 
estudia cual es la ubicación óp-
tima del pozo, desde el cual se 
llevará a cabo la extracción, y se 
definen sus características cons-
tructivas. 

Paralelamente se elabora un 
proyecto constructivo de la cap-
tación diseñada y se tramitan los 
permisos correspondientes. Es 
entonces cuando se llevan a cabo 
las obras de la nueva captación. 
Una vez terminadas, se hace una 
evaluación inicial del agua ex-
traída y una vez obtenido el visto 
bueno de la autoridad sanitaria 
y otros organismos reguladores, 
se procede a equipar el pozo con 
una bomba sumergible que per-
mitirá iniciar su explotación. 

Además de todas las acciones 
ya enumeradas, Facsa desarrolla 
otras labores relacionados con 
la captación, como inspecciones 
de los sondeos con cámaras de 
vídeo, ensayos de bombeo para 
conocer el caudal de explotación 
o reparaciones en las captaciones 
que han sufrido algún desperfec-
to. Esto hace que los 188 pozos 
con una profundidad media de 
180 m que Facsa gestiona en la 
actualidad, se mantengan siem-
pre en un estado óptimo. 

La eficiente realización de to-
dos estos procesos a lo largo de 
los años ha convertido a Facsa en 
una de las empresas líderes en la 
gestión de agua subterránea a ni-
vel nacional. 

Panorámica de la instalación de la Bassa del Poble de Vila-real.

Una de las primeras acciones 
a realizar es llevar a cabo un 
completo sistema de análisis 
del agua, cumpliendo con los 
requerimientos legales y sanita-
rios tanto nacionales (RD 140/03) 
como autonómicos (D58/06). Las 
analíticas son constantes y el 
agua es desinfectada, tal y como 
requiere la reglamentación, con 
el objetivo de hacerla apta para 
el consumo humano. 

A pesar de que el agua subte-
rránea es más segura que la su-
perficial, también sufre cierto 
grado de contaminación. Entre 
los factores que la provocan, los 
más importantes son la contami-
nación difusa (presencia de una 
cantidad excesiva de nitratos), 

la salinización de los acuíferos 
y otros tipos de contaminación 
producida por el hombre (verti-
dos puntuales de origen indus-
trial, pozos ciegos en viviendas 
para el vertido de aguas residua-
les, vertederos, etc.). 

El único tratamiento ineludi-
ble de toda el agua captada es el 
de desinfección, que en el caso de 
la provincia de Castellón se rea-
liza mediante la adición de clo-
ro, el cual en la mayoría de casos 
es el único aplicado. En algunas 
zonas que presentan una calidad 
de agua en origen deficiente, de-
pendiendo de la problemática 
concreta, se le aplican unos tra-
tamientos u otros como la ósmo-
sis inversa, la electrodiálisis re-
versible, carbón activo... Una vez 
finalizado todo el proceso, desde 
Facsa se hace llegar a los hogares 
de la provincia el agua que con-
sumimos diariamente.

Los controles de calidad del 
agua son constantes en cada una 
de las captaciones, depósitos y 
puntos de las redes de abasteci-
miento gestionadas. Facsa dispo-
ne de un sistema de alarmas que 
avisa al departamento correspon-
diente cuando aparece alguna 
irregularidad en las analíticas. 
En la evaluación de resultados se 
tiene en cuenta tanto la calidad 
del agua y del acuífero como los 
niveles del mismo.

resPUesta ÁGIL
Cuando se detecta una falta de 
caudal sostenida en un abasteci-
miento, Facsa tiene la capacidad 

Las aguas que se 
hallan en el subsuelo 
son  más seguras que 
las superficiales en 
cuanto a calidad

U
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Vila-real inn     va 
L’Ajuntament renova la seu electrònica 
per a facilitar els tràmits a veïns i empreses
Un altre dels objectius del canvi d’imatge i la reordenació dels continguts és que l’espai virtual municipal guanye en transparència

L ’Ajuntament de Vila-real 
ha renovat la seu electròni-
ca per a facilitar l’accés als 
continguts i avançar en la 

implantació de l’Administració 
electrònica. La pàgina, accessible 
en l’adreça ‘https://seuelectroni-
ca.vila-real.es’, disposa d’una no-
va imatge i organització dels con-
tinguts i serveis, que s’ofereixen 
ara d’una manera més intuïtiva, 
senzilla, eficient i fàcil d’usar 
tant per als ciutadans com per a 
les empreses. 

La regidora de Noves Tecnolo-
gies, Mónica Mañas, explica que 
la seu electrònica és ara «molt 
més visual, a més d’àgil i ràpi-
da». «Amb aquesta actualització 
i la incorporació de nous serveis, 
pràcticament totes les gestions 
que es poden fer en persona a 
l’Ajuntament també es poden 
realitzar sense eixir de casa», 
detalla. A més, la renovació de 
la pàgina ha permés guanyar en 
transparència, amb informació 
de caràcter públic fàcilment ac-
cessible, com el tauler d’anuncis 
i el perfil del contractant, nor-
mativa municipal, informació 
sobre la corporació i l’accés di-
recte als indicadors de transpa-
rència del consistori. 

SERVEIS DISPONIBLES
Entre els serveis que es troben en 
la seu electrònica estan la presen-
tació de sol·licituds -amb la pos-
sibilitat d’iniciar qualsevol dels 
més de 300 tipus d’expedients 
del catàleg de tràmits-; la consul-
ta en temps real de l’estat dels ex-
pedients, notificacions electròni-
ques i registre d’entrada i eixida; 
la consulta de dades del cens, el 
padró d’habitants o l’obtenció de 
volants d’empadronament. 

També és possible consultar 
telemàticament propietats, re-
buts, obtenir còpia dels rebuts 
pagats, domiciliar-los i pagar els 
no domiciliats i fins i tot la vali-
dació de documents electrònics. 
Mañas anima a fer ús també de 
l’aplicació mòbil municipal per 
a gestions com demanar cita 
prèvia per a acudir a Atenció i 
Tràmits, on poden tramitar el 
certificat digital amb el qual rea-
litzar totes les gestions de mane-
ra virtual tant a l’Ajuntament 
com en altres administracions 
públiques. 

A més de la renovació de la 
seu, l’Ajuntament de Vila-real 
segueix treballant en la implan-
tació de l’expedient electrònic. 

La segona fase del projecte, ara 
en licitació, permetrà evolucio-
nar l’actual padró d’habitants, 
facilitant la compatibilitat amb 
l’oficina d’Atenció Ciutadana, i 
interaccionant plenament amb 
la seu electrònica municipal, de 

manera que podrà oferir serveis 
de certificació d’empadronament 
o consultes de dades padronals 
als usuaris de forma electrònica. 

Aquesta segona fase incor-
porarà també una eina electrò-
nica per a la gestió de censos 

-com el d’animals perillosos o 
d’associacions, entre altres- ple-
nament integrat amb el registre 
d’entrada, una bústia de notifi-
cacions electròniques i un nou 
sistema per a la gestió del circuit 
d’aprovació de les propostes de 

resolució.
«L’Ajuntament de Vila-real és 

pioner en l’Administració elec-
trònica i, ara com ara, el que 
més serveis ofereix del nostre 
voltant», assegura Mañas. 

FORMACIÓ
L’Ajuntament oferirà cursos ex-
prés perquè empreses i veïns en 
general aprenguen a utilitzar 
i traure partit de la seu electrò-
nica, Mañas ha explicat que 
l’objectiu és «facilitar als ciuta-
dans qualsevol gestió sense neces-
sitat d’eixir de casa i a qualsevol 
hora del dia». Per açò, assegura 
que, després de l’estiu, amb total 
probabilitat a partir del mes de 
setembre, la sala d’ordinadors de 
la Biblioteca Universitària del Co-
neixement (BUC) acollirà els ta-
llers, oberts a tots els públics, per 
a aprendre a usar aquesta eina.

Així mateix, apunta que l’àrea 
que dirigeix també contempla la 
realització de xicotets seminaris 
destinats a ensenyar el funciona-
ment de l’aplicació mòbil muni-
cipal. «Sabem que encara hi ha 
persones que tenen problemes 
amb el maneig del telèfon mòbil 
i de les aplicacions i volem que 
vegen l’App com un recurs fàcil 
d’utilitzar i que també els pot 
ajudar en moltes gestions del dia 
a dia, amb un sol clic i sense ha-
ver de desplaçar-se a cap lloc, des 
del palmell de la mà», expressa.

Aquest espai virtual ha renovat la imatge i incorpora nous serveis per a facilitar els tràmits a la ciutadania.
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Dolores Cortés recibe un 
premio nacional de la moda
El reconocimiento era en la categoría de pyme de este sector industrial

La empresa Dolores Cortés ha recibido 
uno de los Premios Nacionales de la Moda 
--que convoca el Ministerio de Economía, 
Industria y Competitividad-- en su cuarta 
edición. La firma consiguió el galardón 
en la categoría de pyme de la industria 
del sector de la moda. La reina Letizia en-
tregó a la diseñadora Dolores Font Cortés 
el reconocimiento, en un evento celebra-
do en el Museo del Traje de Madrid.

El alcalde, José Benlloch, felicitó a la fir-
ma de moda de baño. «Es un orgullo con-
tar con una mercantil que ha trabajado 
muy duro durante años y ha contribuido 
a situar nuestra localidad en la marca de 
Ciudad de la Ciencia y la Innovación, lle-
vando el nombre de Vila-real por todo el 

mundo, convirtiéndose en un referente y 
en una de las marcas de mayor prestigio 
en el ámbito de la moda, y este Ayunta-
miento no podía quedarse de brazos cru-
zados».

Por otro lado, el primer edil destacó 
que «el galardón pone de manifiesto, to-
davía más, el valor de esta enseña como 
empresa puntera, creativa, innovadora y 
tecnológica, y como todo un símbolo de 
la localidad». Y añadió que, «sin dejar de 
ser una firma familiar, se ha transforma-
do en un gigante empresarial, no solo por 
su hegemonía en el sector, posicionándo-
se en las pasarelas a nivel internacional, 
sino por la historia que le precede y que 
la convierte en un ejemplo».

La reina Letizia entregó del galardón a la firma de moda de baño. CASA DE S. M. EL REY

Destaca en ruta realiza su 
primera parada en Vinaròs
La feria promueve, fuera de la ciudad, el conocimiento y la tecnología

Destaca, la primera feria de transferen-
cia científica y tecnológica de la Comu-
nidad, que se celebra con carácter bienal 
en Vila-real, llega este año a Vinaròs. La 
Cátedra de Innovación Cerámica Ciutat 
de Vila-real, del Ayuntamiento de Vila-
real y la UJI, han trabajado con el Ayunta-
miento de Vinaròs y el Centro Europeo de 
Empresas Innovadoras de Castellón, CEEI 
Castellón, en la organización de la prime-
ra edición de la feria Destaca en ruta, una 
versión de la Feria Destaca que, a finales 
de septiembre, acercará a las comarcas 
del norte el conocimiento y tecnología 
producidos y distribuidos por la Univer-
sidad y por el sector empresarial.

Destaca abre un espacio de encuentro 

para el intercambio de conocimientos, el 
diálogo y la reflexión conjunta de profe-
sionales, investigadores, docentes y estu-
diantado de edades y niveles diversos al-
rededor de la investigación científica, el 
desarrollo tecnológico y la innovación.

Impulsado por la Cátedra de Innova-
ción Cerámica Ciutat de Vila-real con el 
Ayuntamiento, Destaca se organiza por 
primera vez en 2014 con un formato de 
feria bienal de transferencia científica, 
tecnológica y de innovación, con un con-
siderable éxito de participación. En la se-
gunda edición la Feria Destaca 2016 reci-
bió más de 7.000 visitas de profesionales 
acreditados y llegó a los más de 20.000 
visitantes únicos en la web.

Historia de éxito

Rentyn, el rastreador del 
alquiler de maquinaria
La iniciativa opera en el territorio autonómico aunque prevé expandirse

Una casualidad sirvió de desencade-
nante para que Arturo Royo se em-
barcara en la creación de Rentyn, 
una plataforma on-line de alquiler 

de maquinaria. «Un día mi padre me pidió 
que buscara una máquina para arreglar la 
pared de una parcela  y, al buscar, vi que 
era un caos y resultaba frustrante por lo 
que pensé que este sector necesitaba de 
una herramienta con información en In-
ternet», explica el responsable de Rentyn.

El objetivo de esta iniciativa, comenta Ar-
turo Royo, es «poner en contacto a la oferta 
y la demanda, facilitar que se encuentren». 
Actualmente trabajan con más de 70 pro-
veedores de ámbitos como la construcción, 
la mineria o trabajos forestales. Una cifra 
que se traduce en unas 5.000 máquinas que 
se ponen a disposición de las personas que 
las puedan necesitar, tanto profesinales co-
mo particulares. De hecho, las necesidades 
domésticas suponen una parte importante 
de la demanda ya sea para realizar alguna 
tarea en casa o en zonas de cultivo. Por otra 
parte, explica, también reciben solicitudes 
de profesionales que buscan una máquina 
de la que no disponen o que quieren, por 
ejemplo, comparar los precios que obten-
drían con otro proveedor diferente al que 
acude habitualmente.

El funcionamiento es sencillo y similar 
al de otros ámbitos. De hecho, en su página 
web (rentyn.com) se definen como el «Ras-
treator o Amazon del alquiler de maquina-
ria». El cliente puede buscar el mecanismo 
que necesita y comparar -sin coste algu-
no- producto, precio, calidad y proveedor 
al mismo tiempo. El proceso se cierra «en 
casa del proveedor».

Arturo Royo apunta que mucha gente se 
sorprende al descubrir esta iniciativa gra-
tuita para el demandante por lo que insis-

te en que «son los proveedores de equipos 
en alquiler, si se trabaja con ellos, quienes 
pagan una pequeña cuota». «Recibimos 
comentarios positivos que nos dicen que 
hacía falta algo así», añade el responsable 
del proyecto. Ésta es, además, parte de la 
filosofía del proyecto: ofrecer algo diferen-
te dentro de este entorno. Así pues, Arturo 
Royo comenta que «somos los primeros y 
los únicos que ofrecemos este servicio en 
España, en concreto, en la Comunitat Va-
lenciana».

PROYECTOS DE FUTURO
La idea surgió hace un año aunque ha sido 
durante este 2017 cuando el equipo que 
hay detrás de esta empresa se ha volcado 
por completo para hacerla crecer.

Antes de que finalice el año, Rentyn espe-
ra tener presencia en Barcelona y Madrid 
aunque la intención es expandirse a todo 
el mercado nacional durante 2018. Otros 
de los objetivos a conseguir, explica este 
emprendedor, es disponer de un sistema 
independiente para maquinaria propio así 
como de ofrecer a las empresas un servicio 
para tener sus máquinas localizadas.

Como emprendedor, Arturo Royo reco-
mienda la experiencia aunque reconoce 
que no siempre es un camino fácil. «Si al-
guien tiene una idea que no se quede con 
la duda de qué hubiera pasado si lo hubiera 
intentado», comenta este innovador. «For-
mamos parte de Lanzadora en Valencia lo 
que nos ha permitido descubrir que mucha 
gente ha dado el paso de poner en marcha 
sus ideas. Es enriquecedor ver el ecosiste-
ma que se está creando», señala. «Además», 
añade, «es gratificante, pese a los sacrificios 
que debes hacer, recibir el agradecimiento 
sincero de una persona a la que has ayuda-
do a resolver un problema» .

El portal pone  adisposición del usuario una base de 5.000 máquinas de 70 proveedores .



El pabellón polideportivo 
Melilla, construido por Becsa
La empresa castellonense de construcción trabaja con el Ayuntamiento de Vila-real para ofrecer las mejores soluciones a la población

B ecsa fue la empresa en-
cargada de las obras del 
pabellón polideportivo 
Melilla, ubicado en el ba-

rrio del Progreso. Tras seis meses 
de ejecución, los vecinos de Vi-
la-real dispusieron en junio del 
2015 de un nuevo espacio en el 
que practicar varios deportes y 
que aumentaba los espacios de-
portivos de la ciudad. Estas obras 
contaron con un presupuesto de 
902.000 euros dentro del Plan 
Confianza de la Generalitat. 

De esta forma, para la cons-
trucción del polideportivo de Me-
lilla, Becsa trabajó conjuntamen-
te con el consistorio vila-realense 
para conseguir que el barrio del 
Progreso tuviese unas instalacio-
nes adecuadas y adaptadas a las 
necesidades de la población, que 
respondían a las demandas de 
deportes minoritarios como el 
hockey, que antes no disponían 
de instalaciones equipadas para 
su práctica. 

Esta obra finalmente consistió 
en un pabellón cubierto de 1.800 
metros cuadrados, destinado 
fundamentalmente a la práctica 
del hockey, el fútbol sala y tam-
bién el balonmano. Cuenta con 
una pista cubierta, con espacio 
para 130 personas sentadas, ves-
tuarios, almacén e instalaciones 
complementarias, en una infraes-
tructura integrada en el entorno 
y energéticamente sostenible.

Con este proyecto, los veci-
nos de Vila-real han continuado 
avanzando en dotaciones para la 
práctica del deporte. 

soluciones adaptadas
De esta forma, Becsa trabaja  con 
el Ayuntamiento para poder 
ofrecer las soluciones que mejor 
se adaptan a las necesidades de 
la población de Vila-real. Antes 
de cada proyecto se estudian, 
conjuntamente con la adminis-
tración, las características de la 
zona donde se va a trabajar, los 
requisitos que debe cumplir y 
cuales son los mejores recursos 
para aplicar a la obra.

Con este trabajo se consigue 
que las nuevas obras, pavimen-
taciones o rehabilitaciones cum-
plan las expectativas tanto de 
los ciudadanos, como del propio 
Ayuntamiento. 

las vertientes
Dentro de la vertiente de Becsa 
Construcción, son muchos los 
trabajos que se hacen en muni-
cipios de menor o mayor pobla-
ción. Desde la pavimentación de 
calles, plazas, caminos rurales, 
hasta la construcción de todo ti-
po de edificaciones, ya sean ins-

en el pabellón polideportivo Melilla se pueden practicar algunos deportes como el hockey, el fútbol sala y el balonmano, que congregan a muchos aficionados.

talaciones deportivas o edificios 
para usos administrativos. 

En muchas ocasiones, las obras 
no son de nueva construcción, 
sino que las administraciones 
apuestan por mantener el pa-
trimonio local y, por tanto, re-
habilitar edificios antiguos para 
adaptarlos a las necesidades ac-
tuales. En estas rehabilitaciones 
no solamente se reforma la es-
tructura del edificio, sino que, 
cada día más, interesa que las 
edificaciones rehabilitadas sean 
energéticamente eficientes y que 
consuman el menor número de 
recursos. Por ello, en Becsa tra-
bajan para ofrecer siempre los 
mejores resultados en todas sus 
obras, ya sean rehabilitaciones, 
nuevas construcciones o pavi-
mentaciones. 

proyectos
En Becsa se trabaja constante-
mente para hacer una gestión 
sostenible de los recursos que 
utilizan en sus proyectos.

Como empresa que realiza un 
desarrollo integral de proyec-
tos, entienden la sostenibilidad 
como la base sobre la que todos 
sus procesos deben desarrollarse. 
Además trabajan siempre con el 
propósito de minimizar las mo-
lestias que las obras puedan pro-
ducir a la población. 

la pista cubierta cuenta con un espacio de 130 personas sentadas, vestuarios, almacén e instalaciones complementarias.

el proyecto constó 
de 1.800 m2 cubiertos 
para la práctica de 
fútbol sala, hockey          
y balonmano

U la gestión sostenible 
de los recursos y un 
desarrollo integral 
de los proyectos, las 
características

U
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las edificaciones 
rehabilitadas son 
energéticamente 
eficientes y consumen 
menos recursos

U
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Societat

L’Espai Jove llança la nova 
programació trimestral

L’Espai Jove no tanca per vacan-
ces i un trimestre més compta 
amb la col·laboració d’un total de 
16 associacions juvenils de la ciu-
tat per a l’organització de nom-
broses activitats, entre les quals 
destaquen, com cada edició, les 
activitats d’oci, però també els 
cursos i tallers formatius per a 
l’ocupació.

Així mateix, el Dia de la Jo-
ventut també tindrà un especial 
protagonisme, el 12 d’agost, al 
Termet, igual que la festa dels 
Lluïsos, ja al setembre, durant 11 
dies, o la roda de capoeira, que se 
celebrarà el 2 de setembre, entre 
altres propostes, en aquest cas 
formatives, com una nova edi-

ció del curs de Manipulador 
d’aliments hortofructícoles, 
que s’organitza el 24 d’agost 
a l’Espai Jove, o el de Recursos 
psicopedagògics dels monitors 
de temps lliure en els menja-
dors dels centres educatius, 
del 28 al 30 d’agost, sense obli-
dar els nous cursos de Valencià 
exprés, que tornen a partir del 
18 de setembre, i el de Llengua 
de signes nivell A1, també a 
partir de la mateixa data i fins 
al desembre.

El Correllengua, organitzat 
per Normalització Lingüística 
i per Acció Cultural del País 
Valencià, arribarà a finals del 
mes de setembre.

Un documental sobre Sant Pasqual 
promocionarà el turisme religiós
El documental analitza i recorre la vida del patró amb motiu del centenari del patronat

L’estrena de l’audiovisual està prevista el 14 de novembre, dia en què es compleixen 100 anys del patronat del sant.

Vila-real estrenarà el 14 de 
novembre, dia en què, fa 
100 anys, la Santa Seu va 
concedir a la ciutat el pa-

tronat de Sant Pasqual, el docu-
mental ‘Passos de sant Pasqual’. 
El vídeo, promogut per la Regido-
ria de Turisme, analitza i recorre 
la vida del patró, amb motiu del 
centenari del patronat, i conso-
lida Vila-real com a referent au-
tonòmic de turisme religiós 

El regidor de Turisme, Emilio 
M. Obiol, ha presentat, al cos-
tat dels responsables tècnics de 
l’obra, Abel Campos i Lluís Puig, 
el primer ‘teaser’ del documen-
tal, al qual seguiran, fins al dia 
de l’estrena, una sèrie de vídeos 
curts sobre la història i la figura 

del patró a partir dels testimo-
niatges recollits en l’audiovisual.

«El documental forma part del 
full de ruta de l’Ajuntament en 
matèria turística i marcarà un 
abans i un després des del punt de 
vista turístic i cultural, gràcies a 
la imatge i al que representa sant 
Pasqual per a la ciutat», assenya-
la Obiol. L’edil de Turisme detalla 
que és un treball «formidable, 
molt professional, exhaustiu i to-
talment compromés amb el nos-
tre principal objectiu, que és la 
promoció de Vila-real a través del 
seu principal recurs, el religiós, 
la figura indiscutible del qual és 
Sant Pasqual».  

El documental utilitza l’última 
tecnologia audiovisual i esbossa, 

a través de la figura del patró, els 
atractius de Vila-real. 

Campos ha destacat que s’han 
destinat uns tres mesos a la fase 
de documentació entre arxius, 
llibres, biografies i testimoniatges 
d’experts, així com visites a muni-
cipis per on va quedar constància 
del pas de sant Pasqual. «Torre-
hermosa, Alconchel, Jumilla, Elx, 
Monforte i València són alguns 
dels punts on trobem referències 
al patró de Vila-real, que ens han 
servit per a completar un vídeo 
de 15 minuts que porta molt de 
treball darrere i que ens ha ocu-
pat els últims sis mesos», detalla. 
En el seu enregistrament, agrega 
Puig, s’han utilitzat gran varietat 
de recursos i tècniques.

El Bus de la Marxa enllaça 
Vila-real i Benicàssim amb 
15 establiments adherits

El Bus de la Marxa a Benicàs-
sim que l’Ajuntament impulsa 
des de fa sis anys ja escalfa mo-
tors i continuarà en marxa fins 
al 26 d’agost amb un total de 15 
establiments col·laboradors, en-
carregats de repartir els tiquets 
d’anada i tornada de manera 
gratuïta a qui realitze una con-
sumició per valor mínim d’1,5 
euros.

Els locals adherits són La Ta-
rara TasKafe, Els Lluïsos, l’Antic, 
El bar del belga, La Taberna Ro-
ja, L’Ingràvid, La Mutti, Boonca-
ta, Vila-Beer, Summer Vil, Tan-
gerina, Buhoos Pub, El Termet, 
L’ibèric i la pizzeria Bon Gust, 
que reparteixen tots els diven-
dres i dissabtes un tiquet per a 
l’autobús a cada client que faça 
una consumició per un import 
mínim d’1,5 euros i que serveix 
per a cobrir tant l’anada com la 
tornada a Benicàssim.

L’autobús ix a les 00.30 hores 

des de la plaça del Llaurador i 
fa parades a l’ermita, la bàscula 
del Barranquet, l’encreuament 
del carrer del Cardenal Taran-
cón amb el carrer de Gamboa 
i a l’avinguda del Riu Ebre, des 
d’on posa rumb al Carmelità 
de Benicàssim. La tornada es 
realitza des del mateix punt a 
les 05.30 hores i para en els ma-
teixos punts en ordre invers.

«Esperem que, igual que en 
els últims anys, els més joves 
aprofiten per a deixar el cotxe 
o la moto a casa i facen els seus 
desplaçaments de manera se-
gura», indica el regidor de Jo-
ventut, Xavier Ochando, que 
anima a fer ús d’aquest servei, 
que «de manera directa també 
fomenta el consum en els nos-
tres locals d’oci i restauració».

L’autobús va arrancar el pas-
sat 22 de juliol i ofereix el ser-
vei tots els dissabtes fins al 26 
d’agost.

Ochando es va reunir amb els responsables dels locals interessats.

Els zombis envaeixen els carrers en la 
segona edició del joc de supervivència

Unes 800 persones s’han su-
mat a la segona edició a la loca-
litat del Last Day Zombie, una 
proposta d’oci alternatiu i salu-
dable. Els assistents, arribats des 
de diversos punts de la província 
i de la Comunitat, han participat 
en aquest joc de supervivència 
de temàtica zombi que incloïa 
dues categories, zombis i super-
vivents, que havien de superar di-
verses proves en diferents punts 
fins a ser evacuats. L’objectiu del 
joc era que els supervivents no fo-
ren capturats pels morts vivents i 
trobaren les vacunes que els aju-
daren a sobreviure. El primer a 
acabar totes les proves i a arribar, 
va ser el guanyador. Centenars de persones de totes les edats van participar en l’esdeveniment.



Esports

L’antic poliesportiu es va enderrocar per a millorar l’entorn del camp de futbol.

L’alcalde defensa que la qüestió principal era poder ubicar el nou pavelló prop del lloc que ocupava el Campió Llorens.

FELICITEN EL CLub PaTí 
CIuTaT dE VILa-rEaL PELs 
rEsuLTaTs dE La TEmPorada

U

La regidora d’Esports i Salut, Silvia 
Gómez, ha presidit l’acte de recepció 
als membres del Club Patí Ciutat de 
Vila-real i els ha felicitat pels bons 
resultats obtinguts en la temporada. El 
manteniment de l’equip femení en la 
Lliga Elit, el primer lloc en el campionat 
de Lliga autonòmica i la quarta posició 
en el Campionat d’Espanya sub20 són 
els principals èxits de la campanya. Els 
prebenjamins, per la seua banda, han 
quedat tercers en la Lliga autonòmica 
en el seu segon any en competició. Els 
equips van gaudir, com a cloenda d’una 
temporada «molt complicada amb 
moltes competicions i viatges», d’un 
sopar de germanor. A més, el club ja 
està perfilant el proper curs amb noves 
classes d’iniciació per a patinatge i 
hoquei en les categories infantil i adult.

L’Arenal Sound 
torna a Vila-real 
amb un segon 
torneig esportiu

Un dels festivals musicals de 
major envergadura de l’estiu, 
l’Arenal Sound, torna a Vila-
real per segon any consecu-
tiu, amb el torneig esportiu 
Arenal Sound Cup (2 d’agost). 
Equips de futbol sala, handbol 
i bàsquet poden participar en 
aquesta segona edició amb seu 
al pavelló Bancaixa.

El regidor de Relacions Ins-
titucionals, Diego Vila, recor-
da que «en la primera edició, 
l’Arenal Sound Cup va supe-
rar totes les expectatives, amb 
la inscripció de 60 equips de 
futbol sala, 20 de bàsquet i 
12 d’handbol, dels quals es 
va fer una selecció prèvia 
perquè finalment participa-
ren 16 equips de futbol sala, 
vuit de bàsquet i altres vuit 
d’handbol». 

Els equips de futbol sala ju-
guen eliminatòries de 20 mi-
nuts i de 30 minuts en temps 
corregut i sense descans en les 
altres dues disciplines. El Ser-
vei Municipal d’Esports facili-
tarà els petos per a poder dis-
putar els partits i obsequiarà 
amb medalles els components 
de l’equip campió i subcampió 
de cada modalitat.

L’organització de l’Arenal 
Sound regala una polse-
ra amb el lema #Clandesti-
neSound2017 a cada parti-
cipant i facilitarà als equips 
menjar i beguda durant la 
competició. A més, els ‘soun-
ders’ compten amb servei 
d’autobús. Vila destaca el «bon 
ambient festiu i l’esperit espor-
tiu que van regnar en la prime-
ra edició, que esperem que se-
guisca molts anys més».

Benlloch tanca l’acord amb els carmelites 
per a construir el nou poliesportiu al pati
L’acord inclou la donació de 3.000 metres del pati del col·legi, que es reserva part de l’ús de la infraestructura 

L ’alcalde, José Benlloch, ha 
traslladat a la Junta de Por-
taveus municipal l’estat de 
les converses amb els pares 

carmelites, amb els quals s’ha 
arribat ja a un acord per a poder 
construir en el pati del col·legi 
el nou pavelló poliesportiu que 
substituirà el Campió Llorens 
i l’edificació del qual assumi-
rà íntegrament el Villarreal CF. 
L’acord contempla la donació de 
3.000 metres del pati del col·legi, 
que es reserva el dret d’ús de la 
infraestructura en horari escolar 
i en dates determinades pactades 
amb l’SME i el consistori.

«Sempre he defensat que, en 
el tema del pavelló, la qüestió 
més important era on, molt més 
que quan. Ha sigut un treball 
i unes converses llargues, però 
finalment han fructificat en el 
millor acord per a la ciutat, co-
sa que permet la construcció del 
poliesportiu a l’emplaçament 
més pròxim al que ocupava el 
Campió Llorens, amb la idea de 
mantenir una distribució de les 
dotacions esportives per barris 
per a garantir oportunitats en 
totes les zones de la ciutat», deta-
lla Benlloch. «Després de mesos 
de treball, estem ja en disposició 
d’anunciar l’acord que ho farà 
possible», avança l’alcalde.

APROVACIÓ DE L’ACORD
El Consell Provincial de les Pro-
víncies Carmelites d’Aragó, Cas-
tella i València ha donat ja el 
seu vistiplau, en la reunió cele-
brada a Saragossa, als termes de 
l’acord, que se signarà i presenta-

rà en breu. 
Entre altres qüestions, el con-

veni contempla la donació a la 
ciutat, de manera completament 
gratuïta, d’uns 3.000 metres qua-
drats situats dins del pati del 
col·legi i valorats al voltant d’un 
milió d’euros. La comunitat del 
centre, per la seua banda, es reser-
va el dret d’ús de les instal·lacions 
en horari escolar i dates determi-
nades, pactades prèviament amb 
l’SME i l’Ajuntament, que es fa-
ran públiques en el seu moment. 
Per a garantir el funcionament 
de l’acord, es constituirà una 
comissió de seguiment formada 
per representants tant del consis-
tori com dels carmelites.

L’SME i el Club de Tennis 
pacten descomptes a socis

La Regidoria d’Esports pre-
veu estrenar el pròxim mes un 
conveni amb el Club de Tennis 
del municipi que permetrà que 
els socis del Servei Municipal 
d’Esports (SME) es beneficien de 
descomptes en els preus de les 
instal·lacions i les activitats que 
organitza aquest complex privat, 
situat en la partida Madrigal.

Segons va explicar la regido-
ra de l’àrea, Silvia Gómez, amb-
dues parts han treballat en la re-
dacció dels termes de l’acord. El 
que sí que sembla clar és que el 
consistori invertirà 30.000 euros 
anuals. A canvi, un dels objectius 
és que els usuaris de l’SME dispo-
sen de descomptes per a la pràc-

tica de dos esports amb cada 
vegada més adeptes en la loca-
litat, com són el tennis i, molt 
especialment, el pàdel. Precisa-
ment, el club acaba d’estrenar 
noves pistes cobertes amb les 
quals confia a atraure a més 
públic a les instal·lacions. 

Ambdues parts, en parau-
les de Gómez, volen unes 
instal·lacions «més obertes a 
la ciutadania». I és que el com-
plex compta també amb set 
pistes de tennis, frontons, ser-
vei de bar i piscina. L’edil recor-
da que «aquest conveni va en 
la línia de la col·laboració pu-
blicoprivada que l’Ajuntament 
defensa».
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El pasado mes de julio, los grupos 
parlamentarios del Congreso acorda-
ron por unanimidad un pacto de Es-
tado contra la violencia de género, el 
primer gran acuerdo de la legislatura, 
que incluye doscientas medidas con 
una dotación presupuestaria de 1.000 
millones de euros en cinco años. Una 
gran noticia para la ciudadanía,  que 
llevaba tiempo reclamando que los 
partidos políticos se pusieran de acuer-
do para combatir juntos con una lacra 
que cada día suma mas víctimas.

Lo cual no quiere decir que sea sufi-
ciente. El pacto ha sido descafeinado,  
los socialistas, reclamamos, que el Có-
digo Penal vuelva a castigar a los due-
ños de los prostíbulos, a los proxene-
tas que se lucran con ellas (aunque lo 
hagan con su consentimiento), y que 
sancione a los clientes que compran 
sus servicios.

Otra de las medidas que hay que to-
mar es que se suprima de la ley de En-
juiciamiento Criminal la dispensa que 
permite a la víctima de violencia de 
género no declarar si no quiere contra 
su maltratador. Se trata de una dispo-
sición que cada año provoca la absolu-
ción de muchos agresores por existir 
otra prueba que el testimonio de la 
víctima. 

pacto
El Partido Socialista Obrero Español pe-
dimos que en el pacto incluya que las 
jóvenes de 16 y 17 años no tengan que 
contar con el permiso de sus padres pa-
ra abortar si son víctimas de violencia 
de género o intrafamiliar. 

Respecto a las partidas presupuesta-
rias reclamamos que se identifiquen 
cada partida concreta destinada a cada 
medida para poder controlarlas. Para 
poder luchas contra la lacra de la vio-
lencia de género no solo hay que cam-
biar las leyes hay que dotar las partidas 
presupuestarias con suficiente dinero 
para poder llevar a cabo las acciones.

Es una pena que Rajoy quisiera tapar 
sus vergüenzas del caso Gürtel con el 
gran pacto Contra la violencia de gé-
nero.

Todas y todos debemos seguir lu-
chando para que desaparezca la vio-
lencia de género. 

TOLERANCIA CERO

Tolerancia 
cero

PSPV

Durant aquest mes de juliol, el Grup 
Municipal Compromís per Vila-real 
hem presentat dues mocions, i a pesar 
de PP i Ciutadan’s, ambdues han eixit 
endavant, vos fem un breu resum.

En primer lloc, hem aprovat que la 
Diputació de Castelló, l’Ajuntament 
d’ajuntaments, s’aplique i comence 
a ajudar els centres eduatius perquè 
els nostres xiquets i xiquetes puguen 
gaudir, no només d’una educació de 
qualitat -de la qual cosa s’encarreguen 
els professionals-, sinó d’uns espais 
d’aprenentatge en condicions.

Tots els ajuntaments s’han de fer-
se càrrec del manteniment i les perti-
nents millores als centres educatius 
al llarg de l’any. Per a la majoria supo-
sa una gran despesa, ja que es tracta 
d’una tasca continua perquè els alum-
nes gaudisquen del millor entorn. Per 
això, hem demanat a la Diputació de 
Castelló, que emule a la Diputació de 
València i cree sinergies amb la Conse-
lleria d’Educació per a ajudar als 135 
municipis de les Comarques del Nord, 
sense excepcions, sense color polític...

D’altra banda, vam aprovar una mo-
ció que a molts veïns els pot semblar 
sorprenent, però amb molt de sentit. 
Com a vila-realencs, no sé si alguna ve-
gada haureu caigut en el compte que 
tenim una central nuclear a poc més 
de 100 quilòmetres. 

Sembla molt, veritat? Segur que si 
passa alguna cosa, a nosaltres no ens 
afectaria... veritat? Recordeu la catàs-
trofe de Txernobil? Està a Ucraïna i 
l’onada expansiva va arribar fins a les 
fronteres de Bielorrússia i d’altres paï-
sos limítrofs. A banda, el núvol tòxic 
va tocar fins i tot Alemanya i territoris 
que s’apropen una mica més al nostre 
país... ens vam lliurar de miracle. Però 
segurament recordareu millor el cas 
de Fukushima, al Japó, fa cinc anys. Un 
desastre que fins i tot una societat dis-
ciplinada, culta i recta com la japonesa 
va ser incapaç de frenar. 

Us exposem tot això perquè a Co-
frents tenim una central nuclear, on 
es tenia la intenció de crear un magat-
zem nuclear. Imagineu-vos el que seria 
un accident a aquesta planta...

 Els veïns de la zona són conscients 
d’on viuen, però suposem que, com 
tots, estaran fent el compte enrere 
perquè arribe el 2021, que és quan 
finalitza la pròrroga de la central. Es-
perem que el Govern complisca la pa-
raula i que la tanque definitivament, 
perquè no volem més riscos i perquè 
ens podem permetre un altre tipus 
d’energia!

 Perquè com hem dit en més d’una 
ocasió, tenim el gran privilegi de 
comptar amb més hores de sol que els 
nostres veïns europeus i també amb al-
tres tipus d’energies netes. 

No oblidem que part del motiu de 
què ens isca cara la factura de la llum 
és que les empreses subministradores 
que tenim són les que primer acullen 
expolítics a la seua plantilla quan 
aquests deixen la seua tasca.

Per l’educació i 
per la seguretat 
de totes i tots

Compromís

El verano de 2017 pasará a la histo-
ria por ser el verano en que el alcalde 
consumó el desastre de su gestión. Un 
desastre que hemos acabado pagando 
todos los vecinos, a escote.

Tras años de gastar más de lo que se 
ingresa, de subir sueldos, tener cada 
vez más asesores y de derrochar en ca-
prichos… Al final hemos pagado entre 
todos el modelo Benlloch con una su-
bida del IBI de casi el 10% para todos 
los vecinos.

La contribución, ese impuesto que 
recauda el Ayuntamiento de forma di-
recta, hace que Benlloch se haya con-
vertido en el alcalde que más contribu-
ción prevé recaudar en la historia de 
Vila-real.

Lo malo es que este aumento de im-
puestos no servirá para crear empleo, 
para mejorar la ciudad, para infraes-
tructuras deportivas, educativas o sani-
tarias… No. Ese dinero se destinará pa-
ra los caprichos como el Gran Casino, o 
los palacios en la calle Mayor para que 
el alcalde tenga allí despachos.

El desastre del alcalde que nos sube 
la deuda con más préstamos, el alcal-
de que ha tenido que ser investigado 
por el Tribunal de Cuentas para acla-
rar gastos en comidas ya que no que-
ría facilitar a la oposición las facturas. 
Nuestro ayuntamiento es el único que 
gasta más en propaganda (más de 1,2 
millones) que en limpiar las calles. 
Gasta el doble que el Ayuntamiento de 
Castellón en publicidad y propaganda. 
Un escándalo.

Benlloch gasta más de lo que ingresa 
y, al final, lo pagamos todos con más 
impuestos. Y mientras, ¿qué pasa en 
Vila-real? Pues que la ciudad está para-
lizada: no se crean planes de empleo, el 
turismo está olvidado y perdemos.

Hemos perdido la estación intermo-
dal, que se ubicará en Castellón gracias 
a la nula gestión del alcalde. Hemos 
perdido las ayudas Europeas, una llu-
via de millones que sí ha tocado al res-
to de municipios porque, una vez más, 
el alcalde lo hizo mal. Y su desastre lo 
pagamos todos, a escote, mientras ellos 
siguen a lo suyo.

Hemos perdido un ambulatorio co-
mo el de Torrehermosa, con 3.000 pa-
cientes desahuciados y saturando al 
resto de centros de salud hemos perdi-
do la oficina del IVAJ, nos han querido 
cerrar el colegio de BIsbe Pont, elimi-
nar el plan plurilingüe del José Soria-
no… Y mientras no se hace nada.

preguntas
¿Dónde está el cuarto instituto?, ¿dón-
de está la ronda suroeste que Benllo-
ch y Puig iban a hacer de inmediato?, 
¿dónde las mejoras en los colegios?, 
¿qué pasa en la partida Madrigal? Has-
ta la Escuela Oficial de Idiomas ahora 
la quieren poner en Burriana.

Con este alcalde y su equipo nada 
avanza, al contrario. Vamos hacia atrás 
sin remedio. Y Vila-real no se merece 
que seamos sólo en propaganda y en 
pagar impuestos.

El desastre
de
Benlloch

PP

El conseller d’Educació, Vicent Mar-
zà, va afirmar en campanya que el seu 
partit, Compromís, acabaria amb els 
barracons de la Comunitat Valenciana, 
si arribara al Govern de la Generalitat. 
Però la realitat és que hem arribat a la 
meitat de la legislatura i el mapa se-
gueix igual: ple d’aules prefabricades, 
alçades pel PP,  mentre suposadament 
tenien una caixa B amb 1.000 milions 
d’euros que hagueren permès cons-
truir 200 col.legis.

Així, el panorama actual de les infra-
estructures educatives a la Comunitat 
és d’estancament, ja que les dades re-
flecteixen que Marzà o bé es va preci-
pitar o el que és pitjor va mentir amb 
clars fins electorals. A dia de hui, enca-
ra hi ha quasi 2.000 barracons en les 
instal.lacions educatives i més de 7.000 
alumnes han estudiat en aules prefa-
bricades en el curs 2016/2017. 

A més, és que per si no fora poc, el 
Consell també està incomplint el seu 
Pacte del Botànic, en el qual el punt 
3 diu: “presentar un calendari per a 
l’eliminació de tots els barracons”. 
Doncs, de moment, és cert que tenim 
un calendari, però res més. 

En aquest calendari, trobem en el 
lloc número deu el CEIP Carlos Sar-
thou de Vila-real. Malgrat estar en una 
posició privilegiada, a dia de hui des-
coneixem en quin estat es troba la re-
dacció del projecte i l’únic que tenim 
són anuncis i més anuncis de dates que 
mai arriben.

La realitat és que aquest centre du 
cinc any a l’espera que es restablisquen 
les seues aules d’infantil, després que 
en 2012 caiguera el sostre de l’antiga 
Estacioneta. Cinc anys on els menors 
han hagut de conviure en unes condi-
cions d’inferioritat respecte a d’altres 
alumnes i sobretot, en un entorn que 
no afavoreix al seu aprenentatge. 

Cal donar, així doncs, una solució 
real i efectiva als pares, estudiants i do-
cents del Carlos Sarthou i no més falses 
esperances ni màrqueting de cara a la 
galeria.

proposta
Per aquesta raó, en Ciutadans vam pre-
sentar una proposta al ple per a instar 
a la Conselleria a complir i fer complir 
amb la seua paraula, és a dir, eliminar 
els barracons existents en la Comuni-
tat i particularment, en Vila-real. Però, 
el més important és que vam aconse-
guir traure aquesta moció endavant 
amb el suport del Partit Popular i del 
Partit Socialista, del que esperem que 
el seu recolzament no siga sols un lla-
vat de cara i, de veritat, treballe per a 
exigir les infraestructures pendents als 
seus companys del Consell. 

Compromís, per la seua banda, va 
preferir abans defensar al seus, concre-
tament al conseller Marzà, que als vila-
realencs que a dia de hui estudien en-
cara en barracons. Va preferir acatxar 
el cap, negar l’evidència i excusar-se en 
el “Madrid ens roba”, en lloc de fer au-
tocrítica i alçar la veu per Vila-real. 

No
més 
barracons

Ciutadans
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Vila-real dóna suport a la Llei de 
memòria històrica de la Generalitat
L’alcalde i el regidor de Cultura visiten els treballs a la fossa 113 del cementeri de Paterna

Benlloch i Pérez recorden que almenys tres vila-realencs podrien estar en les fosses comunes d’aquest  cementeri .

Una delegació munici-
pal representada per 
l’alcalde, José Benlloch, i 
pel regidor de Cultura -al 

seu torn responsable del Memo-
rial Democràtic per a recuperar 
i fomentar la memòria democrà-
tica-, Eduardo Pérez, ha visitat la 
fossa 113 del cementeri de Pater-
na (en la qual s’estima que jauen 
les restes d’entre 50 i 60 persones 
que van ser executades entre ge-
ner de 1940 i setembre de 1941), 
en una trobada institucional en 
la qual, per primera vegada, ha 
estat present un president de 
la Generalitat Valenciana, en 
aquest cas, Ximo Puig.

L’objectiu era visitar els tre-
balls arqueològics que s’estan 
realitzant en el conegut com el 
Paredó d’Espanya, on van ser 
afusellades més de 2.200 perso-
nes víctimes de la repressió de 
postguerra realitzada pel Govern 
del general Franco i on s’ha do-
cumentat l’afusellament de tres 
veïns de Vila-real.

La comitiva ha sigut guiada pel 
representant de l’Agrupació de 
Familiars, Santiago Valles, que 
amb el Grup de Recuperació de la 
Memòria Històrica de València, 
han sigut els impulsors de l’inici 
de la recerca, amb el suport de la 
Diputació de València.

IMPLICACIÓ
Benlloch ha destacat el «suport 
total de l’Ajuntament de Vila-
real a la Llei de memòria demo-
cràtica i per la convivència de la 

Comunitat Valenciana, que cerca 
participar en el procés de recupe-
ració i reparació, sufragant amb 
diners públics les exhumacions i 
identificacions de víctimes de la 
repressió de postguerra i que ac-
tualment està en tràmits en les 
Corts Valencianes».

Tant el primer edil com Pé-
rez han agraït la invitació de 
l’alcalde de Paterna, José Antonio 
Sagredo, ja que està documentat 
que almenys tres vila-realencs 
podrien estar enterrats en les 
fosses comunes del cementeri de 
Paterna, atés que van ser afuse-

llats en aquest enclavament. Es 
tracta de Manuel Segundo Eixea 
Vilar, coronel de l’Exèrcit de la 
República, executat el 15 de ju-
liol de 1939, quan tenia 57 anys, 
després de ser condemnat per de-
fensar la legalitat constitucional 
durant el colp d’estat del 18 de 
juliol de 1936. 

Un altre veí ajusticiat a Pater-
na va ser Francisco Arbos Sales, 
un cuiner de 36 anys que va mo-
rir el 13 d’octubre de 1941. El ter-
cer, José Pitarch Usó, era practi-
cant de professió, i va morir als 
41 anys, un 29 de juny de 1942.

Els alumnEs dE l’aula dE 
fotografia dE l’Espai JovE 
ExposEn a la Casa dE l’oli

U L’aula de fotografia de l’Espai Jove 
va tancar el curs amb l’exposició dels 
treballs a la Casa de l’Oli. El regidor 
de Joventut, Xavier Ochando, va 
acompanyar els alumnes en l’obertura.

El president autonòmic també va participar en la trobada institucional.

Cultura

La música de plectre torna 
un estiu més amb tres 
orquestres participants

El festival Plectre a la Fresca, 
organitzat per l’Orquestra de 
Pols i Pua Francesc Tàrrega, ha 
celebrat la quarta edició amb 
tres concerts, els de les orques-
tres Maestro Bernardo Martí-
nez, de Madrid; Batiste Mut, del 
Campello i els amfitrions.

Aquest, explica el regidor  
de Cultura, Eduardo Pérez, 
és l’únic esdeveniment de la 
programació estival que no es 
trasllada al Termet. “Es tracta 
d’una cita molt important que 
requereix una acústica especial 
i un espai concorde”, indica 
l’edil, “a més, també és un acte 
molt interessant per als que es 
queden a la ciutat aquests dies, 
ja que poden gaudir de música 
molt original”.

Excepte l’actuació local, 
«tots dos concerts es realitzen a 
l’interior de dos edificis -el tea-
tre d’Els XIII i la sala d’actes de 
la Fundació Caixa Rural-, ja que 

es requereix d’un entorn molt 
específic per a la interpretació 
de peces que no deixen ningú 
indiferent», argumenta el pre-
sident de l’entitat, Juan Carlos 
Torres, que assenyala que “por-
tem bandes amb estils molt di-
ferents, ja que cada any inten-
tem sorprendre el públic”.

VARIETAT
Els assistents van gaudir de pe-
ces de ‘rock’ de grans artistes 
internacionals com Queen o 
Guns N’ Roses i altres recupera-
des del patrimoni musical del 
sud de la Comunitat Valencia-
na, sense oblidar l’ampli reper-
tori que va oferir l’orquestra 
amfitriona amb peces d’autors 
locals com Francesc Tàrrega, 
Alfredo Sanz o Rafael Beltrán, 
entre d’altres. 

Pérez va destacar el treball 
de la formació de pols i pua en 
pro d’aquesta música.

Les actuacions van ocupar diferents espais per a oferir la millor sonoritat.
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Agenda

els xiii tornen al paratge 
del termet amb una doble 
actuació teatral el dia 5

Els XIII -amb la col·laboració 
de la Regidoria de Cultura- tor-
nen, un estiu més, a apropar el 
teatre a la ciutadania amb una 
doble actuació al paratge del Ter-
met. El dissabte 5 d’agost, a partir 
de les 22.30 hores, està prevista 
la representació de dues obres, 
‘Martes 13’ i ‘Ganas de vivir’, que 
faran riure els assistents.

U

completa jornada d’actes 
per a commemorar el dia 
internacional de la joventut

El 12 d’agost es commemora 
el Dia Internacional de la Joven-
tut i la Regidoria de Joventu,t en 
col·laboració amb la Ràdio Espai 
Jove i l’Associació Otakuonda, 
organitzen una jornada amb di-
ferents activitats com la ràdio en 
directe, jocs de rol i concerts. Serà 
el dissabte 12 a partir de les 11.00 
hores al CEA El Termet.

U

el raval porta, un any més, la 
festa del fanalet a la plaça 
del pastoret i el termet

La plaça del Pastoret serà el 
punt central de la tradicional Fes-
ta del Fanalet que també arriba 
el 12 d’agost a partir de les 18.30 
hores. Un taller de construcció 
dels fanalets i un sopar de pa i 
porta serviran d’avantsala de la 
festa que inclou la volta del sere-
no pel Termet. Organitza el Grup 
de Danses El Raval.

U

el museu etnolÒgic i la casa 
de llorens poy obrin les 
portes a veÏns i visitants 

El Museu Etnològic El Termet 
manté aquest mes les portes ober-
tes els dissabtes d’11.00 a 13.00 h 
i de 18.00 a 20.30 h i els diumen-
ges d’11.00 a 13.00 h. La Casa Mu-
seu de Llorens Poy pot visitar-se 
els dimecres de 17.30 a 20.00 h, 
els dissabte de 10.00 a 13.00 h i de 
17.30 a 20.30 h i els diumenges 
de 10.00 a 14.00 h.

U

‘el silenci de l’horitzó’, de 
vicent carda, arriba al 
convent, espai d’art

El Convent espai d’art acull 
del 31 d’agost al 19 de novembre 
la mostra «El silenci de l’horitzó» 
de Vicent Carda en què l’autor co-
difica tota una sèrie d’indicadors 
conceptuals, però al mateix 
temps les seues obres parlen so-
bre el fet pictòric, les noves obres 
es caracteritzen per la utilització 
de la pintura.

U

telèfons d’interés
AJUNTAMENT
Plaça Major s/n  .   .   .   .   .   .   .   .   .   .   .   .   .  96454700
PROP
Carrer Josep ramon Batalla, 38   .  .  964547170
CADASTRE MUNICIPAL
Plaça Major s/n quarta planta  .  .  .  964547001
PISCINES COBERTES YUREMA REQUENA
Carrer de Joanot Martorell, 62  .   .   .  964529356
POLICIA LOCAL
C/ de Josep Ramon Batalla, 62  .  .  .  964547010
RECAPTACIÓ MUNICIPAL
Carrer Josep ramon Batalla, 6 
planta baixa  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  . 964547060
POLICIA NACIONAL
Carrer de la Comunió, 1   .  .  .  .  .  . 964522100
AGÈNCIA LOCAL D’ENERGIA I MEDI AMBIENT
Carrer Ponent Baix, 65 pl . baixa  .   .  964547250
AGÈNCIA TRIBUTARIA
Avinguda del Mediterrani, 1 
planta baixa  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  . 901223344
ATENCIÓ I TRÀMITS
Plaça Major s/n planta baixa  .  .  .  .  964547000
AUDITORI MUNICIPAL
Avinguda de la Murà  .  .  .  .  .  .  .  .  964547200
CÁRITAS
Carrer Calvari, 199 planta baixa .   .  964535343
CEAM VILA-REAL
Carrer Gamboa 29  .   .   .   .   .   .   .   .   .   .  964526897
CEMENTERI MUNICIPAL
Camí ermita s/n  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  964520073
CORREOS
Carretera d’Onda s/n   .  .  .  .  .  .  .  .  964530614

direccions d’interés
BIBLIOTECA SECCIÓ INFANTIL PIUS XII
Avinguda de Pius XII, 43: 964547232
AGÈNCIA DE LECTURA EL PILAR
Carrer Martí l’Humà, 24: 964547233
ARXIU MUNICIPAL DE VILA-REAL
Avinguda de la Murà, 14: 964547220
BIBLIOTECA MUNICIPAL-AGÈNCIA DE SOLADES
Carrer de Solades, 25: 964547230
CASA DE L’OLI:
Plaça de Mossén Ballaster, 1: 964547222
CULTURA - AUDITORI MUNICIPAL: Avinguda de 
la Murà, 1: 964547200

MUSEU DE LA CIUTAT CASA DE POLO:
Carrer de Joan Fuster, 33: 964547222
MUSEU ETNOLÒGIC: Ermitori de la Mare de Déu: 964547222
AGÈNCIA LOCAL D’HABITATGE: Plaça Major, s/n: 964547000
AMICS: Carrer Betxí, 49: 964547138
ASSOCIACIÓ DE COMERCIANTS DEL MERCAT CENTRAL
Plaça Colom, s/n: 964520838
CÀMARA DE COMERÇ - VIVER D’EMPRESES I i II
Carrer Monestir de Poblet, 24: 964506661/964533681
CASA DE LA DONA: Carrer de Santa Sofia, 2: 964547160
FUNDACIÓ GLOBALIS:
Carrer Monestir de Poblet, 15 . Despatx 39: 964054522
CENTRE DE DIA LLUÍS ALCANYÍS: Carrer del Molí, 4-A: 964547140
CENTRE DE DIA TERAPÈUTIC: Carrer de la soledat, 27: 964538465
COMUNITAT DE REGANTS: Carrer del Mestre Goterris, 11: 964521995
GD’OS, GESTIÓ D’OBRES I SERVEIS . Camí de Betxí, 26: 010 / 954547100
INSTITUT NACIONAL DE LA SEGURETAT SOCIAL:
Carrer València, 31-A: 964521341
FACSA: Carrer de Carles Sarthou, 10: 964527680
ESCOLA TALLER: Avinguda d’Europa, 34: 964500153

trenes
VILA-REAL - CASTELLÓ: 
Dilluns a divendres a 6 .55, 7 .05, 7 .33 (CIVIs), 
7 .50, 8 .03 (CIVIs), 8 .20, 8 .33 . (CIVIs), 8 .57, 9 .20, 
9 .46, 10 .20, 10 .47, 11 .20, 11 .47, 12 .20, 12 .47, 
13 .20, 13 .47, 14 .20, 14 .47, 15 .03 (CIVIs), 15 .30, 
15 .47, 16 .04 (CIVIs), 16 .30, 16 .47, 17 .20, 17 .47, 
18 .20, 18 .47, 19 .03 (CIVIs), 19 .35, 19 .46, 20 .03 
(CIVIs), 20 .30, 20 .47, 21 .20, 21 .46, 22 .20, 22 .47, 
23 .30 . en fin de semana a las 8 .20, 9 .20, 10 .20, 
11 .20, 12 .20, 13 .20, 14 .20, 15 .30, 16 .30, 17 .20, 
18 .20, 19 .35, 20 .30, 21 .20, 22 .20, 23 .30 .

CASTELLÓ - VILA-REAL: 
Dilluns a divendres a 5 .55, 6 .15, 6 .45 (CIVIs), 
7 .02, 7 .17 (CIVIs), 7 .35, 7 .47 (CIVIs), 8 .05, 8 .20, 
8 .55, 9 .20, 9 .50, 10 .20, 10 .50, 11 .20, 12 .00, 12 .20, 
12 .50, 13 .25, 13 .50 (CIVIs), 14 .15, 14 .30, 15 .05 
(CIVIs), 15 .20, 15 .35, 15 .50, 16 .20, 16 .50, 17 .20, 
18 .00, 18 .20 (CIVIs), 18 .25, 18 .50, 19 .15 (CIVIs), 
19 .20, 19 .50, 20 .20, 20 .50, 21 .20, 21 .50, 22 .30 . en 
fin de semana a las 7 .35, 8 .20, 9 .20, 10 .20, 11 .20, 
12 .20, 13 .25, 14 .30, 15 .35, 16 .20, 17 .20, 18 .25, 
19 .20, 20 .20, 21 .20, 22 .30 .

VILA-REAL - VALÈNCIA: 
Dilluns a divendres a 6 .02, 6 .21, 6 .50 (CIVIs), 
7 .09, 7 .22 (CIVIs), 7 .41, 7 .54, 8 .10 (CIVIs), 8 .26, 
9 .02, 9 .26, 9 .56, 10 .26, 10 .56, 11 .26, 12 .07, 12 .26, 
12 .56, 13 .31, 13 .56, 14 .20 (CIVIs), 14 .36, 15 .11, 
15 .25 (CIVIs), 15 .41, 15 .56, 16 .26, 16 .56, 17 .26, 
18 .07, 18 .25 (CIVIs), 18 .31, 18 .56, 19 .20 (CIVIs), 
19 .26, 19 .57, 20 .26, 20 .56, 21 .26, 21 .56, 22 .36 . en 
fin de semana a las 7 .41, 8 .26, 9 .26, 10 .26, 11 .26, 
12 .26, 13 .31, 14 .36, 15 .41, 16 .26, 17 .26, 18 .31, 
19 .26, 20 .26, 21 .26, 22 .36 .




